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روزنامه صبح ایران

معاون اول رئیس جمهور خبرداد

دوشنبه؛ رونمایی از بسته جدید ارزی 

کنعانی مقدم :

استیضاح وزیر کار تسویه حساب سیاسی است 

مشکل قرارداد با کی روش عدد و رقم نیست 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

امکان مذاکره پس از عذرخواهی 
و پایبندی آمریکا به برجام وجود دارد

آیت الله سید حسن خمینی :

اشتباهات را بپذیریم 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
طرح  با  آمریکا  »رییس جمهور  اینکه  بیان  با  مجلس 
پیشنهاد مذاکره با ایران به دنبال ترمیم اعتبار از دست 
رفته اش در دنیا است«، گفت: ما اهل گفت وگو و مذاکره 
در چارچوب اصول سه گانه عزت، مصلحت و حکمت 
مورد تاکید مقام معظم رهبری هستیم البته اگر شروط 
آن محقق شود.علی نجفی خوشرودی درباره اینکه چطور 
می توان به صحبت های ترامپ مبنی بر مذاکره بدون پیش 

شرط با ایران آن هم در شرایطی که برجام را نقض کرده، 
اعتماد کرد، گفت: آمریکا بعد از خروج از برجام هزینه 
سنگینی را داد به طوریکه از آمریکا به عنوان ناقض عهد و 
اصول و مقررات بین المللی در دنیا یاد می شود. این اقدام 
ترامپ برای ترمیم اعتبار از دست رفته اش انجام شده 
که القا کند آمریکا اهل مذاکره است و ایران اهل مذاکره 
نیست.وی در واکنش به شروط تعیین شده از سوی وزیر 

خارجه آمریکا، گفت: وزیر خارجه آمریکا ...

* جدل با سخن حق نکنیم
* جامعه ایران از فساد آسیب دیده است

* تلاش مفسدین برای تغییر ماهیت »مبارزه با فساد« 
*  مرگ یک رسانه وقتی است که متهم به دروغگویی شود 
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مدیـرکل امور مالیاتی اسـتان قم از تـلاش برای الکترونیکی کـردن فرایندهای مالیاتی 
در اسـتان قـم خبر داد و گفـت: ارتباط اداره مالیـات با مردم باید کاملا الکترونیکی باشـد.
ایـن روزهـا بازار صحبـت درباره مالیـات ارزش افزوده و مـوارد اخذ درآمـد و مصرف آن 
داغ اسـت. از طرفـی برخی کسـبه گاهی از نحـوه برخورد دربـاره مالیات بـر ارزش افزوده 
گلایـه دارنـد اما ایـن اداره ادعا می کند که برای جلب رضایت کسـبه همراهی هـای لازم را 
انجـام داده و در کنـار آن درآمدهای مالیاتـی را هم محقق کرده است.سـهراب امدادی فرد، 
مدیرکل امور مالیاتی اسـتان قـم می گوید مالیات بـر ارزش افزوده در حـال چکش کاری و 
تغییـر اسـت و قانون جدید منطقی تر خواهد بـود. او همچنین از برخورد قاطـع با فرارهای 

مالیاتـی می گویدو وعـده می دهد که ارتبـاط مردم بـا اداره مالیاتی قرار اسـت ...

برق،  بحث  شامل  که  مترو  تجهیزات  تامین  گفت:  قم  شهرداری  عمران  و  فنی  معاون 
سیگنالینگ، تهیه واگن ها و... در دستور کار پیمانکار است و امیدواریم تا پایان سال 97 فاز اول را 

به مرز راه اندازی برسانیم و در این شرایط باید حداقل سه قطار داشته باشیم.
علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار تا مسجد مقدس 
جمکران به طول 14.5 کیلومتر در دو فاز در حال احداث است، گفت: فاز اول این پروژه حدود 6 
کیلومتر را شامل می شود.معاون فنی و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه حفاری 12 کیلومتر 
از مسیر به صورت مکانیزه انجام شده است، خاطرنشان کرد: باقی مسیر به صورت دستی در حال 
حفاری است.قاری قرآن با بیان اینکه 6 ایستگاه در فاز اول راه اندازی خواهد شد که به مرور در 

اختیار شهروندان قرار می گیرد، گفت: دو ایستگاه به صورت کامل و 4 ایستگاه ...

مدیرکل امور مالیاتی استان قم تاکید کرد

برخورد قاطع 
با فرارهای مالیاتی 

معاون شهردار قم:

فاز اول مترو قم تا پایان سال 
به مرز راه اندازی می رسد

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت : جامعه در حال حاضر 
به حرف مسئولان اعتماد ندارد و هرچه آنها کمتر صحبت کنند بهتر 
است. چراکه مسئولین برحسب وظیفه سعی دارند شرایط را عادی 
جلوه بدهند اما مردم این موضوع را باور نمی کنند و خشمگین تر 
می شوند. درواقع عادی جلوه دادن مسائل مردم را قانع نمی کند و 
بی اعتمادی را تشدید می کند. حسین مرعشی در خصوص نقدهایی 

که در مورد سکوت رئیس جمهور و بعضی از افراد ...

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: بکارگیری ها دو تابعیتی 
ها یکی به معنای سپردن مسوولیت و مدیریت است و دیگری 
در مسائل علمی و تحقیقاتی مطرح است که اگر اینها را تفکیک 
کنیم برای توسعه علمی مشکلی پیش نمی آید. منصور غلامی 
عصر دیروز در حاشیه مراسم گرامیداشت سی و هشتمین سالگرد 
تاسیس جهاد دانشگاهی در جمع خبرنگاران این مطلب را در پاسخ 

به سوال خبرنگاری مطرح کرد...

حسین مرعشی: 

هرچه مسئولان کمتر سخن 
بگویند، بهتر است

وزیر علوم: 

دو تابعیتی های علمی را از 
سیاسی جدا کنیم 
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بدون اصلاحات 
ساختاری »امید« 

به جامعه برنمی گردد 

محسن صفایی فراهانی: 

آشوب و تشنج در هیچ شرایطی به نفع مردم نیست

خط قرمز واقعی، سربلندی کشور و عزت ملت است

70درصد مشکلات از مدیران و سیاست های غلط است

درنظردارد دراجراي ماده 22 الحاق موادي به قانون تنظیم بخشي از مقررات مالي دولت مصوب 1380 

ودستورالعمل اجرائي آن یك قطعه زمین باکاربري آموزشی  واقع در شهرستان رودان را به نرخ کارشناسي روز 

و با شرایط تقسیط دربهاء زمین  با مشخصات ذیل جهت احداث مرکز آموزشی به دارندگان مجوز از اداره کل 

آموزش و پرورش استان هرمزگان واگذار نماید. لذا شایسته است کلیه متقاضیان واجد شرایط و دارنده مجوز  

مرتبط با فعالیت فوق الذکر در شهرستان رودان پاکتهاي مهر و موم شده حاوي درخواست و مجوزهاي مربوطه 

و فرم پیشنهاد قیمت خود  را از تاریخ درج در روزنامه تا تاریخ مندرج در ذیل این آگهي به دبیرخانه  اداره کل 

راه وشهرسازي واقع در خیابان ابن سینا- کوي فرهنگیان ساختمان شماره 2 تحویل و رسید دریافت نمایند. 

بدیهي است به درخواستهاي وارده در غیر از موعد مقرر ترتیب اثر داده نخواهد شد. ضمناً واگذاري زمین پس 

از بازگشایي پاکات واحراز واجدشرایط بودن متقاضیان با هماهنگي اداره کل آموزش و پرورش استان هرمزگان 

صورت خواهد پذیرفت ومتقاضیان مي بایست پس از انعقاد قرارداد واگذاري ظرف مدت 6 ماه نسبت به اخذ 

پروانه ساختماني و  احداث واتمام بنا مطابق طرح تاییدشده وموعد مقرر در پروانه ساختمان اقدام نمایند وصدور 

سند نیز پس از ارائه گواهي پایانکار ساختماني از شهرداري و تسویه حساب کامل بهاي زمین وارائه گواهي بهره 

برداري از ارگان ذیربط صورت خواهد پذیرفت .

 ـ مهلت شرکت درآگهي تا ساعت 14 روز چهارشنبه  مورخ 97/6/14  مي باشد. 1

 ـطرح معماري مي بایست در کمیته ارتقاکیفي سیما و منظر استان به تصویب برسد. 2

 ـمتقاضیان مي بایست فرم هاي مورد نظر را از سایت اداره کل  به نشاني hormozgan.mrud.irدریافت  3

نموده و) یا به اداره کل راه و شهرسازي ساختمان شماره دو  واحد واگذاري  مراجعه نموده( تکمیل نمایند.

 ـضمناً پیشنهادات واصله توسط کمیسیون حداکثر تا روز یکشنبه  مورخ 97/6/18  از طریق درج در تابلو  4

اعلانات اداره کل ابلاغ مي گردد.

  تذکر مهم: تکمیل فرم ذیل و قرار دادن آن در پاکت الزامي است.

اینجانب نام و نام خانوادگي ......................... شماره شناسنامه .................. صادره ............. شغل ............................... یا شرکت .................... 

به شماره ثبت ..................... با نمایندگي ........................................ به نشاني .............................................................. تلفن ...................................... 

با اطلاع کامل از شرایط فراخوان شماره ............ مورخ ...................... منتشره در روزنامه ............................. را تائید مي نمایم.

               محل امضاء

تذکر : درخواست کتبي و موافقت نامه اصولي در یك پاکت کلي قرارداده شود و روي پاکت مشخصات و شماره تلفن متقاضي درج 

گردد و حتماً روي پاکت قید گردد مربوط به آگهي شماره........... مربوط به .....................................

اداره کل راه و شهرسازي استان هرمزگان

روابط عمومي اداره كل راه و شهرسازي استان هرمزگان

فراخوان واگذاري زمین باکاربري آموزشی 97/63
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کمی سکوت کنیم 
این روزها، در کوچه پس کوچه های دورترین نقاط 
کشور، تیر و ترکش جنگ اقتصادی قابل لمس است. 
نمی شود کتمانش کرد. جنگ است و شوخی ندارد؛ 
راه افتاده است که زخمی کند و پیروز شود. برگ برنده 
دست کسی است که با هزینه کمتر، بتواند از خط پایان 

به سلامت بگذرد.
عالم سیاست گرچه شبیه شطرنج است  اما باید با خودش مقایسه شود. چون این 
بازی نیست که مجاز به یک حرکت باشی. گاهی باید بگذاری حریف ده حرکت بدهد. 
حتّی لازم نیست دست به مهره شوی. شاید همین سعه صدر و صبر اگر بود، بسیاری 
از جنگ های تاریخ رخ نمی داد.حالا ترامپ دعوا یا بازی شطرنج یا... را راه انداخته است. 

جاگیری ما باید به چه شکلی باشد؟
این جمله را لابد بسیار شنیده اید که »یا با مایی با برمایی« این خط کشی بسیار 
ساده، تاوانی بسیار سخت و دشوار دارد. بسیاری از ما حین دعوا با دوست و هم کار، 
توقع حمایت و پیوستن بقیه را داریم. انگار جهان دو بخش است؛ خیر مطلق و شر 
مطلق، صد البته ما همیشه نماد خیر مطلق بوده ایم. جهان خاکستری را جهان نقاق و 

منافق بودن می دانیم؛ چون احتمال چرخش سمت طرف مقابل هست.
در فضای داخلی کشور ما با این دو جریان روبه رو هستیم. معترضین به وضعیت 
معیشت که بر طبل آشوب و بلوا می کوبند و راه چاره را در تغییر بی چون و چرا می 
دانند. دسته دوم، موافقین، جریان را ناشی از سنگ اندازی دشمن و نقشه آن ها می 
دانند. اما خاکستری ها هنوز هم دیده نمی شوند و به حساب تقسیم و دسته بندی ها 
نمی آیند . خاکستری ها صرفا به تغییر روش مدیریت فکر می کنند. این که وضعیت 
مدیریت کشور خوب نیست و باید با حفظ آرامش به اصلاح معایب پرداخت. این راه را 

کم هزینه و منطقی می دانند.
این خاکستری بودن تاوان دارد. این که از هر دو سمت رانده می شوی. این که 
محکوم می شوی به الفاظ رکیک از سوی دسته اول که لابد به جایی وصل هستی و 

از سوی دسته دوم منافقی که موضع ات روشن و شفاف نیست...!
چرا خیال می کنیم خاکستری بودن بد و نفرین شدگی در پی دارد؟ این که بدانی، 
تغییر آنی شرایط خرابی به بار خواهد آورد. این که بدانی، هنوز مهیای تغییر نیستیم. 
چون معترضین تغییر را راه حل ساختن می دانند و نمی دانند ساختن کشور یک نرم 
افزار نیست که از سوئیس یا ژاپن وارد کنیم و با نصبش همه کارها را در کمتر از یک 
نیم روز انجام دهیم، بعد ما در رفاه و رضایت کامل غرق شویم. ساختن زحمت دارد. 

ساختن به دانش و مهارت فنی به دور از هیاهو اتفاق خواهد افتاد.
مدیران، آیینه تمام نمای مردم هستند. چرا که این سلسله رفتاری از پایین به رأس 
هرم مدیریت اجرایی کشور ختم می شود. این که اگر نخواهیم اکنون خودمان را با 
رنج و تلاش بسیار بسازیم، با واردات صد مدیر شبیه کی روش هم نمی توانیم اصلاح 

مورد را انجام بدهیم.
شکی نیست که در بسیاری از جاها ما با مدیران کم تحرک و نابلد به مباحث 
مدیریت روز جهان رخ به رخ ایستاده ایم. راه حل کم هزینه قطعاً از مسیر تغییر اتفاق 
نخواهد افتاد و ما را به یک نابه سامانی مفرط شبیه افغانستان و شمال آفریقا و ... سوق 

خواهد داد.
اگر معتقد به شکل برخورد این دو گروه نباشی، باید شبیه ورزشگاه آزادیِ بعد باخت 
تیم محبوب، منتظر فحاشی ها باشی. بعد حیرت کنی از آن در سایه نشسته و دهان 

را گشاد گشاد باز کرده و نمی شناسی اش اما طلب کار است.
در سایه نشستن، یعنی کم رنگ بودن، یعنی نداشتن هویتی که بشود رو در رویش 
نشست تا ببینی حرف حسابش چیست؟ شما نمی توانی به شکل و شمایل رانندگی 
امروزمان و نوع گردش رفتن و طبیعت را زباله دان کردن، آداب پیام گذاشتن در 
صفحات مجازی که شهره عالم شده ایم با تغییر آنی،بهترین کشور دنیا را از توی خم 

رنگ رزی بیرون آورد و از برج میلاد آویزانش کرد.
دعوای سیاسی دو کشور روزی تمام خواهد شد. یا به خیر یا به شر؛ اما آیندگان 
از ما چه طور یاد خواهند کرد؟ چه خواهند گفت، از این آتش بیاری هایی که برای 
معرکه انجام می دهیم؟ احتمالات را بسنجیم و صد البته به صورت مدنی خواسته 

های مان را بخواهیم.
اصلاحات اقتصادی و سیاسی باید اتفاق بیفتد و سرعت بگیرند و نترسیم از این 
که این کارها باعث تغییر شکل ظاهری مدیریت چهار دهه گذشته می شود. قوانین و 
رفتارها باید متناسب با شرایط اجتماعی دگرگون شود و مقاومت در مقابل آن هزینه 

روی دست کشور خواهد گذاشت.
متأسفانه دستپاچگی یا زرنگی برخی از سوی ترامپ حرکت محسوب شده، شبیه 
خودمان که می گوییم: » دست به مهره یعنی حرکت« و حریف از یک حرکت طراحی 
شده باز می ماند. او ژست برنده شدن به خودش گرفته، لازم است کمی سکوت کنیم 

و ببینیم عقلای سیاست کشور این پیچ را چه طور رد می کنند.
وسط دعوا که حلوا خیرات نمی کنند؛ اما خودمانیم، کم کاسه به دست ندویدند 
تا حلوا گیرشان بیفتد. با اطلاعات دست چندم و کپی کمرنگ، نباید خود را مفسر 
حرکت های بعدی دو رئیس جمهوربدانیم. صرفا می شود احتمالات را سنجید اما 
فراموش نکنیم احتمال یعنی شانس و ریسک وقوع اتفاقی که خواهد افتاد؛ می تواند 

بین کم ترین و بیش ترین در نوسان باشد.
در بسیاری از دعواهای خیابانی، این اطرافیان هستند که ناخواسته آتش معرکه 
را زیاد می کنند. گاهی اگر دو طرف را به حال خود بگذارند. بعد از چند بگو ومگو و 
خالی کردن داد و هوار تخلیه روانی می شوند و بعد پی کارشان می روند. اما انرژی که 

بسیاری از اطرافیان می دهند سبب افزایش عصبانیت طرفین می شود.
اکسیر حال خوش این روزها امید است. باید دسته جمعی این امید را پمپاژ کنیم. 
باور کنید نا امیدی سم است ؛ دردی دوا نمی کند که اگر به گریه کردن و افسردگی 

است، تا حالا باید اتفاقی می افتاد.
از قدیم گفته اند وسط دعوا میانجی گری نکن چون مشت و لگد خواهی خورد. 
این روزها کم مشت و لگد نخورده ایم و حتی بیشتر از دو طرف دعوا این مردم هستند 
که آسیب می بینند. بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور از کاهش %50 
قدرت خرید کارگران خبر داد اما ما هنوز به فکر این هستیم چطور از لابه لای این 
ماراتن نفس گیر نان بیرون بکشیم. ساده ترین سوالی که می شود پرسید این است 
نانی که از لای صدای دنده های قشر آسیب پذیر کشور بیرون کشیده اید چه قدر 

دل نشین است؟

زمان تنها گذاشتن
 دولت نیست 

 نوبخت که از سخنگویی دولت کنار کشید و اینبار  
آقای رییس دفتر )واعظی(  آن را تکذیب نکرد، نگاه ها 
دولت،  اول  معاون  که  چرخید  جهانگیری  به سمت 

سخنگوی دولت هم شود.
این زمزمه با واکنش برخی اصلاح طلبان روبرو شد. آنها موافق این حضور نیستند. 
می گویند باید جهانگیری را حفظ کنیم؛ حفظ کنیم تا بتوانیم از آقای معاون اول به 

عنوان نامزد انتخابات ریاست جمهوری 1400 استفاده کنیم.
سوالی که در این میان و بعد از خواندن این تحلیل به ذهن می رسد این است که 

جهانگیری را از چه حفظ کنیم؟
مگر می شود عملکرد دولت روحانی را بدون جهانگیری قضاوت کرد؟ قطعا اسحاق 
جهانگیری در تصمیمات دولت یازدهم و دوازدهم نقش داشته و اگر نداشته، چرا تا 

امروز در جایگاه معاون اولی مانده است؟
به نظر می رسد بعضی اصلاح طلبان با دیدن شرایط کشور و مشکلاتی که برای 
دولت روحانی پیش آمده است، می خواهند کم کمک راه خود را از روحانی جدا کنند و 

به گونه ای وانمود کنند که گویی نه خانی آمده است نه خانه رفته است.
نه، این یک اشتباه استراتژیک است. نام روحانی و اصلاح طلبان به هم گره خورده 
است. نمی شود آن روز که برجام به دست آمد و خوش ، خوشان روحانی بود، با او باشیم 

و حالا که آسمان دولت دوازدهم ابری است؛ به دنبال زندگی خودمان برویم.
اتفاقا نگارنده این سطور بر این باور است که اصلاح طلبان باید تمام سرمایه علمی و 
عملی خود را به صحنه بیاورند تا روحانی بتواند از این گردنه خطرناک عبور کند.  اگر 
اتوبوس روحانی به دره سقوط کند، اصلاح طلبان نمی توانند امیدوار باشند که می توانند 

از این اتوبوس به راحتی پیاده شوند.
جریان اصلاحات همانطور که در سال 92 و 96 در حمایت از روحانی به صحنه 
آمد، امروز هم باید به صحنه بیاید و به روحانی کمک کند. آنها با توجه به بنیه علمی 
و سابقه عملی که در اداره موفق کشور به ویژه در دوران اصلاحات دارند می توانند به 

جای مسیر سنگلاخ فعلی، مسیر همواری را جایگزین کنند.
نمی توان تصور کرد که روحانی در ادامه مسیر ناکام باشد و رای دهندگان به 
روحانی در سال 96 در انتخابات ریاست جمهوری آینده به جهانگیری رای بدهند.  نه 
اینکه آنها اصول گرایان را انتخابات می کنند؛ نه، آنها در انتخابات شرکت نمی کنند. این 

یعنی به قدرت رسیدن فردی از جریان مخالف اصلاحات و اعتدال.
کوه در مسیر » اصلاحات - اعتدال« ریزش کرده است و نمی شود انتظار داشت با 
یک بولدوزر این مسیر باز شود. حالا زمان مناسبی برای تنها گذاشتن دولت نیست. 

دولتی که امروز بیش از هر زمان دیگری به کمک و همفکری احتیاج دارد.
قطعا روحانی تنها نمی تواند این کشتی طوفان زده را به ساحل آرامش برساند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

امکان مذاکره پس از عذرخواهی 
و پایبندی آمریکا به برجام وجود دارد

اینکه  بیان  با  امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس  سخنگوی کمیسیون 
»رییس جمهور آمریکا با طرح پیشنهاد مذاکره با ایران به دنبال ترمیم اعتبار از دست 
رفته اش در دنیا است«، گفت: ما اهل گفت وگو و مذاکره در چارچوب اصول سه گانه 
عزت، مصلحت و حکمت مورد تاکید مقام معظم رهبری هستیم البته اگر شروط آن 

محقق شود.
علی نجفی خوشرودی درباره اینکه چطور می توان به صحبت های ترامپ مبنی 
بر مذاکره بدون پیش شرط با ایران آن هم در شرایطی که برجام را نقض کرده، 
اعتماد کرد، گفت: آمریکا بعد از خروج از برجام هزینه سنگینی را داد به طوریکه از 
آمریکا به عنوان ناقض عهد و اصول و مقررات بین المللی در دنیا یاد می شود. این اقدام 
ترامپ برای ترمیم اعتبار از دست رفته اش انجام شده که القا کند آمریکا اهل مذاکره 
است و ایران اهل مذاکره نیست.وی در واکنش به شروط تعیین شده از سوی وزیر 
خارجه آمریکا، گفت: وزیر خارجه آمریکا در حالی که هنوز 24 ساعت از صحبت های 
رییس جمهور این کشور مبنی بر مذاکره بدون پیش شرط نگذشته است، شروط 
تعیین می کند که ایران باید تعیین کننده شروط باشد. ایران در طول چند دهه گذشته 
لیست بلند بالایی از مطالبات با آمریکا دارد که اقداماتی علیه منافع و امنیت ملی ما 

انجام داده است،  حداقل مستندات مان از کودتای 2۸ مرداد تاکنون زیاد است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خاطرنشان کرد: به 
نظر بنده آمریکایی ها دچار آشفتگی در تنظیم سیاست خارجی شان شده اند به طوریکه 

بسیاری از افراد در آمریکا موافق اینگونه رفتارها با ایران نیستند.
وی درباره اینکه آیا امکان تجدیدنظر در رابطه با آمریکا در صورت پایبندی به برجام، 
عذرخواهی و کنار گذاشتن سیاست های خصمانه وجود دارد، گفت: اصول سه گانه 
عزت، مصلحت و حکمت را مقام معظم رهبری اعلام کردند که بر اساس این اصول 
شرایط ما سیال است. ما می توانیم از فرصت های بین المللی استفاده کنیم، ما اهل 
گفت وگو، مذاکره و تعامل هستیم و این موارد در اسناد بالادستی ما وجود دارد. هیچ 
چیز پایداری در عرصه سیاست خارجی وجود ندارد.نجفی در پایان درباره اینکه آیا با 
این صحبت ها امکان تجدیدنظر در رابطه با آمریکا وجود دارد؟ گفت: اگر آنها به برجام 
پایبند باشند، عذرخواهی کنند و سیاست های خصمانه شان را کنار بگذارند امکان 

چنین چیزی وجود دارد. ایران بارها تاکید کرده که اهل گفت وگو و مذاکره هستیم.
 

آیت الله موحدی کرمانی: 

مسئولان برای رفع مشکلات مردم
 اقدام عاجل کنند 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: گرانی، تورم و بی ثباتی اقتصاد باعث 
بروز مشکلات معیشتی بویژه برای طبقات متوسط و ضعیف جامعه شده و لازم است 

مسئولان برای رفع این معضلات اقدام عاجل کنند. 
آیت الله »محمد علی موحدی کرمانی« در غیاب آیت الله سید محمود هاشمی 
شاهرودی ریاست جلسه امروز - شنبه - این مجمع را بر عهده داشت. وی در این جلسه 
به مشکلات اقتصادی و نوسانات اخیر بازار ارز و طلا که موجب افزایش تورم و بروز 
مشکلات و نگرانی هایی برای خانوارها شده است اشاره کرد و خواستار ورود جدی تر 
دولت و مجلس و مسؤولان امر برای ساماندهی اقتصادی کشور شد.عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام افزود: گرانی، تورم و بی ثباتی اقتصاد ، باعث بروز مشکلات 
معیشتی بویژه برای طبقات متوسط و ضعیف جامعه شده و لازم است مسئولان برای 
رفع این معضلات اقدام عاجل کنند.آیت الله موحدی کرمانی همچنین بر لزوم مبارزه 
جدی و قاطع با کسانی که از نوسانات اقتصادی سوء استفاده کرده یا به هر نحو به 
بیت المال دست اندازی می کنند، تأکید کرد. وی تصریح کرد: امروز همانگونه که از 
دولت و مجلس انتظار می رود مشکلات اقتصادی و وضع موجود را ساماندهی کنند 
از قوه قضاییه هم این توقع است که با جدیت و قاطعیت با مفسدان اقتصادی برخورد 
کند.در ادامه این جلسه درخواست ستاد مبارزه با مواد مخدر برای اعمال اصلاحاتی 
در قانون مصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام که از سوی رهبر معظم انقلاب ارجاع 
شده بود، مورد بررسی قرار گرفت.بر اساس این گزارش، با تصویب اعضای مجمع، 
فهرست های سه گانه مواد مخدر و روان گردان های تنظیم شده مطابق کنوانسیون 
های بین المللی پس از تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام به قانون الحاق و 
اصلاحیه های مصادیق بعدی آن با پیشنهاد وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی و 
تایید ستاد مبارزه با مواد مخدر و تصویب هیات دولت به این فهرست اضافه خواهد شد.

همچنین مقرر شد اصلاحات بعدی این قانون با پیشنهاد ستاد مبارزه با مواد مخدر 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارائه شود.

عضو کمیسیون ماده 10 احزاب: 

رییس جمهور سابق و امام جمعه مشهد 
مجوز برپایی تجمع بگیرند 

عضو کمیسیون ماده 10 احزاب گفت : قانون برای همه موافقان و مخالفان دولت 
یکسان است، اگر رییس جمهور سابق و امام جمعه مشهد خواهان برپایی تجمع 

هستند، به کمیسیون درخواست دهند تا مجوز بگیرند. 
»محمد علی تبرائی در خصوص درخواست رییس دولت نهم و دهم از وزارت کشور 
برای برگزاری راهپیمایی گفت: کمیسیون ماده 10 این موضوع را بررسی و در مورد 
آن بحث خواهد کرد. اگر قرار باشد راهپیمایی برگزار شود باید عدالت رعایت شود و 
موافقان و مخالفان دولت بتوانند تجمع برگزار کنند. وی افزود: وظیفه نمایندگان احزاب 
در کمیسیون ماده 10 حمایت از فعالیت تشکل های سیاسی است. البته ممکن است 
نمایندگان دولت دغدغه امنیت داشته باشند و وارد مناقشات نشوند و در این مورد 
اختلاف نظر وجود داشته باشد. شاید نماینده دولت یا مجلس نظرات متفاوتی داشته 
باشند که آن را خواهیم شنید. تبرائی در خصوص فراخوان امام جمعه مشهد جهت 

برگزاری تجمع و راهپیمایی تاکید کرد: وی باید از کمیسیون ماده 10 مجوز بگیرد.
دبیر اجرائی و عضو کمیسیون ماده 10 ادامه داد: در جلسه اخیر کمیسیون، دستور 
العمل پرداخت یارانه احزاب تصویب شد. اگر چه این مصوبه متفاوت با پیشنهاد خانه 
احزاب است اما تا جایی که ممکن است سعی شد اثر گذار باشیم و در این حال روح 

جمعی کمیسیون در حمایت احزاب حفظ شود.
وی اظهار داشت: قرار شد در جلساتی نحوه پرداخت مبلغ یارانه احزاب مطرح شود 
و همچنین تاکید شد احزابی که تاکنون کنگره برگزار نکرده اند دلایل خود را اعلام 

کنند تا امکان بررسی و فرصت مجدد برای برگزاری کنگره فراهم شود. 

مصطفی کواکبیان :

برخی تا از وزرا کم محلی می بینند
 سراغ استیضاح می روند 

 یک عضو فراکسیون امید گفت: برخی اوقات استیضاح یک وزیر برای حل مشکلات 
مردم، گاهی به دلایل سیاسی و برخی مواقع به دلیل مسائل شخصی مطرح می شود 

که استیضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دلایل شخصی صورت گرفته است. 
مصطفی کواکبیان درباره استیضاح علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: به هرحال استیضاح حق مجلس است اما خدا نکند که بحث های خصوصی و 

شخصی در کار باشد. 
وی با بیان اینکه من در طرح استیضاح قبلی این وزیر برای حل مشکلات مردم از 
آقای ربیعی دفاع کردم، ابراز داشت: الان هم معتقدم آن هایی که بحث جدی در این 
استیضاح دارند، باید به تفاهم برسند. ممکن است برخی اغراض سیاسی هم داشته 

باشند اما این  ها عقاید من است.
این نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه استیضاح سه 
حالت دارد، تصریح کرد: یک حالت استیضاح برای حل مشکلات و گرفتاری های مردم 
است که من حتما طرفدار این نوع استیضاح هستم. به عنوان مثال من در موضوع 
توسعه سیاسی، مردم را خیلی دارای مشکل می بینم و با کسی هم مساله شخصی 

ندارم.
وی با اشاره به طرح سوال خود از عباس آخوندی در جلسه علنی اخیر مجلس، 
گفت: به آقای آخوندی هم گفتم که من مساله شخصی که ندارم شما قرار بود 

جلسه ای تشکیل دهید و ندادید ، این جلسه را تشکیل دهید ما هم حرفی نداریم.
این نماینده اصلاح طلب مجلس در تشریح نوع دوم استیضاح، اظهار کرد: این نوع 
استیضاح به دلیل اغراض سیاسی است یعنی افراد بخاطر خط و ربط و و جناح و 
حزب سیاسی مشکل دارند که این هم یک نوع است که به نظر من مرتبه و نوع دوم 

استیضاح ها است.
کواکبیان خاطرنشان کرد: نوع سوم استیضاح، مساله شخصی است یعنی اصلا 
حتی سیاسی هم نیست و مشکل مردم هم مطرح نیست. فرض کنید شخصی نزد 
وزیر رفته و وزیر کم محلی کرده یا جور دیگری برخورد کرده که مقصود آن فرد 

برآورده نشده است.
وی با تاکید بر اینکه انجام استیضاح به دلایل مسائل شخصی بدترین نوع سوال 
و استیضاح است، گفت:  من فکر می کنم الان این نوع سوم بیشتر برای علی ربیعی 

مطرح است.

 یادگار امام گفت: هیچ عاملی همانند 
رسانه این قدرت را ندارد که بتواند جامعه 

را به سوی سلامت سوق دهد.
آیت الله سید حسن خمینی دیروز 
در جمع مدیران، سردبیران و کارکنان 
خبرگزاری جمهوری اسلامی؛ سلامت؛ 
تاثیرگذاری  را شروط  قدرت  و  صداقت 
رسانه عنوان کرد و گفت: بزرگترین عامل 
جلوگیری از فساد در جامعه؛ رسانه و افکار 
عمومی است که می تواند جلو فساد را چه 
در حوزه سیاست، چه در حوزه اجتماع و 

چه در حوزه اقتصاد بگیرد.
وی افزود: البته در مسیر مبارزه با فساد 
همواره باید مراقب بود؛ چرا که معمولا 
مفسدین خودشان هم سعی می کنند 
رسانه داشته باشند و تلاش می کنند 
رسانه هایی را در اختیار بگیرند تا مبارزه با 

فساد را تغییر ماهیت دهند.
سید حسن خمینی یادآور شد: اینگونه 
نیست که اگر هر جا رسانه ها آزاد بودند، 
الزاما مفسدین دربند باشند. در این زمینه 
نمونه های بسیار زیادی وجود دارد. به 
آمریکای  کشورهای  در  نمونه،  عنوان 
جنوبی رسانه های زرد پیدا می شوند و  

آثار مطلوبی به جا نگذاشتند. 
یادگار امام، با اشاره به اینکه رسانه سالم، 
صادق و قوی می تواند شرط سلامت یک 
جامعه باشد، تصریح کرد: رسانه باید سالم 
باشد، خودش را وامدار کسی نداند، صادق 

باشد و هیچ دروغی نگوید.
سید حسن خمینی افزود: ممکن است 

رسانه جایی نتواند راست بگوید ولی دروغ 
نگوید؛ اما مرگ یک رسانه وقتی است که 
متهم به دروغگویی شود. علاوه بر این 
رسانه باید کار خود را بشناسد، قوی باشد 
و کار درست و صحیح انجام دهد و هیچ 
عاملی همانند رسانه این قدرت را ندارد که 

بتواند جامعه را به سلامت سوق دهد.
وی ادامه داد: هیچ کدام از کنترل های 
رسمی -همچون قوه قضائیه و پلیس- به 
اندازه قدرت افکار عمومی و رسانه نمی 
توانند جامعه را به سوی سلامت سوق 
دهد؛ البته این مسیر برای متصدیان امر 
دردهایی به همراه دارد، اما آن دردها را 

باید به جان بخریم.
سید حسن خمینی گفت: اگر واقعا 
که  هست  کسی  -چه  داریم  اشتباهی 
اشتباه ندارد؟!- آن بپذیریم؛ ولو با زبان 
تلخ گفته شود؛ اگر عیب ما را می گویند 

»جدل با سخن حق نکنیم« و اگر ایرادی 
داریم قبول کنیم.

فضای  در  اینکه  بیان  با  امام  یادگار 
عمومی جامعه اگر ضعف هایی وجود دارد، 
باید مطرح شود؛ اظهار کرد: وقتی جامعه 
ببیند کسی ضعف خود را می پذیرد و 
اشتباه خودش را قبول می کند و درصدد 
جبران بر می آید اتفاقا همدلی اش با او 
بیشتر می شود و عملکرد ها بهتر پذیرفته 
می شود؛ در مقایسه با اینکه او  بخواهد 
ضعف اشتباه و اشکال خود را کتمان کند.  
وی تصریح کرد: دنیای امروز اقتضائات 
خاص خود را دارد که توجه نکردن به 
از یک  آنها صرفا محروم کردن جامعه 
امر مهم نیست؛ بلکه ما را از قافله ای 
باز  که به سمت جلو حرکت می کند 
می دارد. سید حسن خمینی با تأکید 
بر شناخت اقتضائات دنیای امروز، گفت: 

ابزارهای جدید  از  یکی  »افکارعمومی« 
دنیای امروز است که در گذشته چندان 
مهم نبود و اگر هم مهم بود، قابل کنترل 
بود. اما پیدایش رسانه تأثیر قوی تری را 
به افکار عمومی دارد و دلیل آن وجود 
»تمایل به خوب جلوه کردن« در انسان 
است. وی در همین موضوع، »رسانه« را 
از مهمترین نقاط افتراق دنیای امروز با 
گذشته خواند و گفت: اگر این اقتضاء را 
نپذیریم از قافله جهانی عقب می مانیم و 

کسی منتظر ما نمی نشیند.
آسیب  فساد  از  ایران  جامعه   *

دیده است 
از  دیگری  دربخش  )ره(  امام  یادگار 
امروز  ایران  سخنان خود گفت: جامعه 
بیش از هر چیزی از »فساد« یا حداقل 
تلقی وجود فساد آسیب دیده و بزرگترین 
مانع برای این مسأله فعالیت رسانه ها 
در  درباره جایگاه خبرنگاران  است. وی 
کشور اظهار داشت: بزرگترین عامل برای 
مقابله با هر گونه ناهنجاری در کشور، افکار 
عمومی است و تکیه بر کنترل های خود 
جامعه بر خودش که بزرگترین آن افکار 
عمومی است، بزرگترین وظیفه خبرنگاران 
مثل  خبرنگاران  وجود  افزود:  است.وی 
یک پاد زهر در مقابل هر مشکل عمیق 
در جامعه است؛ اگر این نگاه را توسعه 
بدهیم، از حضور خبرنگاران نترسیم و به 
بُعد افکارعمومی توجه ویژه کنیم؛ جامعه 
را در مقابل اینکه خارجی ها بخواهند برای 

آن تصمیم بگیرند واکسینه می کنیم.

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت : جامعه در حال حاضر به حرف مسئولان 
اعتماد ندارد و هرچه آنها کمتر صحبت کنند بهتر است. چراکه مسئولین برحسب 
وظیفه سعی دارند شرایط را عادی جلوه بدهند اما مردم این موضوع را باور نمی کنند 
و خشمگین تر می شوند. درواقع عادی جلوه دادن مسائل مردم را قانع نمی کند و 

بی اعتمادی را تشدید می کند. 
حسین مرعشی در خصوص نقدهایی که در مورد سکوت رئیس جمهور و بعضی از 
افراد در هیات دولت مطرح می شود، اظهار داشت: به اعتقاد من خیلی هم خوب است که 
مسئولان در دولت سخن نمی گویند. به تشخیص من هرچه مسئولان کمتر سخن بگویند، 
بهتر است. ما از آنها تشکر هم می کنیم که کمتر صحبت می کنند.  وی افزود: جامعه در حال 
حاضر به حرف مسئولان اعتماد ندارد و هرچه آنها کمتر صحبت کنند بهتر است. چراکه 
مسئولان برحسب وظیفه سعی دارند شرایط را عادی جلوه دهند اما مردم این موضوع را باور 
نمی کنند و خشمگین تر می شوند. درواقع عادی جلوه دادن مسائل، مردم را قانع نمی کند و 
بی اعتمادی را تشدید می کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید براینکه مسئولان باید 
زمانی سخن بگویند که جو اعتماد را در جامعه نهادینه کند، گفت: افراد در دولت باید زمانی 
سخن بگویند که جو اعتماد برجامعه حاکم باشد یا بتوانند تاثیری روی آن بگذارند. نماینده 

ادوار مجلس خاطرنشان کرد: وزرا، مسئولان و نماینده ها نمی توانند جو را از آنچه که هست 
بحرانی تر نشان بدهند، آنها باید در جهت عادی جلوه دادن شرایط فوق العاده فعلی حرکت 
کنند.  وی با اشاره به اینکه نباید به دولت برای سخن گفتن فشار بیاوریم، افزود: باید زمانی 
بخواهیم مسئولان صحبت کنند که حرف جدیدی برای گفتن داشته باشند. مرعشی با 
بیان اینکه تهدید برخی مسئولان داخلی به خروج از برجام قبل از نقض آن توسط آمریکا 
یا بعد از آن باعث به وجود آمدن شرایط اقتصادی فعلی شده است، اظهار کرد: از دیدگاه 
من نباید مسئولان به بحران ها دامن بزنند و بهتر است صداو سیما به موضوع مطالبه مردم 
در خصوص شفاف سازی ورود کند و کارشناسان را دعوت به صحبت کند، نباید که فقط 
از مسئولان متوقع سخن گفتن باشیم. سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی افزود: مدیران 
گذشته و فعلی باید بیایند و شرایط را تشریح کنند و مسئولان نباید نقش رادیو و تلویزیون 
را برعهده بگیرند.  وی تصریح کرد: تغییر کابینه چون انتظاری عمومی است، مثبت است 
اما مهم تر از افراد تغییر رویکردها است و تاثیر خواهد داشت. اگر دوستانی بر سر کار بودند 
و خوب کار کرده بودند وضع کشور به این صورت نبود، باید بروند تا افراد جدیدی بیایند و 
وضع بهبود یابد.مرعشی خاطرنشان کرد: انتخاب غلط در خصوص کابینه یا بحث چرخش 

به راست قطعا موج اعتراضات را تشدید خواهد کرد. 

آیت الله سید حسن خمینی :

اشتباهات را بپذیریم 

حسین مرعشی: 

هرچه مسئولان کمتر سخن بگویند، بهتر است

اخبــار سرمقاله

یادداشت

شورای عالی هماهنگی اقتصادی در جلسه ای به 
ریاست دکتر روحانی رییس جمهوری و با حضور سران 
سه قوه، کلیات سیاستهای جدید ارزی بانک مرکزی 
و راهکارهای تسریع در برخورد با مفاسد و اخلالگران 

اقتصادی را بررسی و تصویب کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در 
هفتمین جلسه این شورا که صبح روز - شنبه- برگزار شد، 
ابتدا سیاستهایی که بانک مرکزی برای بخش ارزی کشور 

پیش بینی کرده است، مورد بررسی قرار گرفت.
اعضای جلسه همچنین با توجه به نوسانات اخیر در 
بخش ارزی کشور تأکید کردند که شرایط اقتصادی کشور 
نیازمند تصمیمات جدید و بازنگری در سیاستهای قبلی 
است بنابراین سیاستهای جدید بانک مرکزی در بخش 
ارزی در این جلسه مورد بررسی و تایید سران و اعضای 

جلسه قرار گرفت.
بر این اساس جهت گیری عمده سیاستهای جدید 

بر این اصل استوار است که کالاهای اساسی و مورد نیاز 
عامه مردم با نرخ رسمی ارز که بانک مرکزی اعلام خواهد 
کرد، به مقدار مورد نیاز تامین شده و دستگاههای اجرایی 
بر تمام مراحل واردات تا توزیع این کالاها به طور دقیق 

نظارت خواهند داشت.
در این جلسه همچنین مقرر شد برای فعالان در 
انجام  برای  که  کسانی  و  واردات  صادرات،  بخشهای 
فعالیتهای ضروری خود به ارز نیاز دارند، تسهیلاتی فراهم 
شود تا بتوانند هم ارز مورد نیازشان را به راحتی در بازار 
تهیه کنند و هم فعالیتهای شان را با سرعت و اطمینان 

بیشتری ادامه دهند.
جزئیات سیاستهای مورد اشاره که در این جلسه به 
تصویب رسید، در جلسه روز یکشنبه هیات دولت مورد 
بحث و بررسی قرار گرفته و به تصویب می رسد و پس 
از آن رییس کل بانک مرکزی روز دوشنبه و در آستانه 
عملیاتی شدن این سیاستها، جزئیات آن را به اطلاع مردم 

خواهد رساند.
اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی در ادامه این 
جلسه، پیشنهاد رییس قوه قضائیه را به منظور تسریع در 

برخورد با مفسدین و اخلالگران اقتصادی بررسی کردند.
در چارچوب این پیشنهاد، مسیر برخورد با کسانی 
به آرامش و ثبات  با فعالیتهایشان  این مقطع  که در 
اقتصادی کشور لطمه زده و با استفاده از رانتهای بزرگ، 
اقتصاد کشور را دچار مشکل کردند و فعالیتهای ناسالم و 
غیرشفاف انجام دادند، با کوتاه تر کردن مهلت هایی که در 
قانون پیش بینی شده، با سرعت عمل بیشتر و در زمان 

کوتاه تر رسیدگی شود.
کلیات این موضوع نیز در این جلسه بررسی و مقرر 
شد در جلسه آینده شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا 
این پیشنهاد به تصویب نهایی برسد تا چارچوب عمل 
قوه قضائیه برای برخورد قاطع و سریع تر با مفسدان و 

اخلالگران اقتصادی قرار گیرد.

معاون اول رئیس جمهور گفت: یکی از موضوعات 
جلسه شورای عالی اقتصادی، سیاست هایی بود که بانک 
مرکزی برای بخش ارز کشور پیش بینی کرده است که 

کلیات آن تأیید شد.
عالی  شورای  جلسه  از  پس  جهانگیری  اسحاق 
اقتصادی با حضور سران سه قوه  در گفت وگویی افزود: 
در روزهای آینده با اعلام رئیس جمهور امریکا تحریم های 
سه ماهه شروع می شود و شرایط جدیدی در اقتصاد 
کشور پیش آمده که نیازمند تصمیمات جدید و بازنگری 
در سیاست های قبلی بوده است.وی گفت: سیاست های 
بانک مرکزی برای بخش ارز کشور در جلسه امروز مورد 
بحث و تایید سران سه قوه و اعضای جلسه قرار گرفت.

جهانگیری افزود: عمدتا جهت گیری سیاست ها این است 
که کالاهای اساسی که مورد نیاز مردم و جامعه با نرخ 
رسمی بانک مرکزی است به وفور در کشور تامین شود و 
دستگاه های اجرایی تا مرحله نهایی بر نحوه تامین واردات 
و عرضه آن در بازار نظارت داشته باشند که این امر مورد 
تایید سران سه قوه قرار گرفت.وی گفت: برای فعالان 
اقتصادی که در بخش صادارت و واردات فعالیت می کنند 
و افرادی که برای بخشی از کارهای ضروری شان به ارز 
نیاز دارند، تسهیلاتی فراهم شد که بتوانند در بازار، ارز 
مورد نیاز خود را تامین و در نتیجه راحت تر فعالیت کنند.

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: جزئیات این 
سیاست ها در جلسه فردا یکشنبه هیأت دولت نهایی 

خواهد شد .وی گفت: کلیات مباحث ذکر شده امروز مورد 
تصویب قرار گرفت و جزئیات آن در جلسه فردا به بحث 
گذاشته و تصویب می شود.جهانگیری افزود: همچنین روز 
دوشنبه با مصاحبه رئیس کل بانک مرکزی و اعلام به 
مردم این مصوبات عملیاتی خواهد شد.معاون اول رئیس 
جمهور گفت: در این جلسه رئیس قوه قضاییه پیشنهادی 
را در خصوص رسیدگی سریع تر به پرونده های مفسدان 
اقتصادی ارائه کرد که بر اساس آن سرعت عمل بیشتر 
این پرونده ها کوتاه تر شود.وی  به  و زمان رسیدگی 
افزود: قرار شد در جلسه آینده شورای عالی اقتصادی این 
موارد هم نهایی شود و قوه قضاییه زمان کوتاه تری برای 
رسیدگی با پرونده های مفسدان اقتصادی در نظر بگیرد.

یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه در شرایط 
فعلی همه توقع دارند وزرای اقتصادی تغییر کند، گفت: 
به نظر می رسد ربیعی قربانی یک سری تعاملات سیاسی 
می شود که عمدتا به دنبال این هستند که فردی که 
بیشتر می تواند از نظر سیاسی روی دولت تاثیر بگذارد 

را حذف کنند. 
فعال  و  سبز  حزب  دبیرکل  کنعانی مقدم  حسین 
سیاسی اصولگرا در واکنش به طرح استیضاح وزیر کار 
ضمن حمایت از توانایی نمایندگان برای طرح سوال از 
وزرا گفت: اینکه ما بخواهیم در شرایط کنونی کشور، یک 
وزیر را استیضاح کنیم، راه کار درستی به نظر نمی رسد؛ 

در حال حاضر همه باید کمک کنند که یک وزیر به نحو 
احسن کارش را ادامه دهد.

وی تاکید کرد: استیضاح ربیعی بیشتر یک تسویه 
حساب سیاسی است تا راه حل برون رفت از مشکلات.

کنعانی مقدم ادامه داد: با توجه به وظیفه وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به نظر می رسد بیشترین تلاش این 
وزارت خانه در مسیر درآمدزایی با توجه به ابزاری مثل 
شستا است؛ باید وزارت خانه ها از بنگاه داری و ایجاد درآمد 
فاصله بگیرند و به مسئولیت سیاست گذاری و تدوین 
قوانین مورد نیاز در بخش هایی مثل کار و امور اجتماعی 

مشغول باشند.

کار  وزارت  اگر  افزود:  اصولگرا   سیاسی  فعال  این 
بتواند با ابعادی که در قانون برایش تصور شده، بیشتر به 
سیاست گذاری برای کسب کار بپردازد، بزرگترین خدمت 
است. اگر درگیر مسائل دیگری شود که تخصصی و 
مربوط به یک وزارت خانه جدا است، کار را مشکل خواهد 
کرد. وی با بیان اینکه در شرایط فعلی همه توقع دارند 
وزرای اقتصادی تغییر کنند تا تغییری در رویکرد دولت به 
وجود بیاید، گفت: به نظر می رسد ربیعی قربانی یک سری 
تعاملات سیاسی می شود که عمدتا به دنبال این هستند 
که فردی که بیشتر می تواند از نظر سیاسی روی دولت 

تاثیر بگذارد را حذف کنند.

مصوبات جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی؛ 

سیاست های جدید ارزی تصویب شد 

معاون اول رئیس جمهور خبرداد

دوشنبه؛ رونمایی از بسته جدید ارزی 

کنعانی مقدم :

استیضاح وزیر کار تسویه حساب سیاسی است 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: بکارگیری ها دو 
تابعیتی ها یکی به معنای سپردن مسوولیت و مدیریت 
است و دیگری در مسائل علمی و تحقیقاتی مطرح است 
که اگر اینها را تفکیک کنیم برای توسعه علمی مشکلی 

پیش نمی آید. 
مراسم  حاشیه  در  دیروز  عصر  غلامی  منصور 
گرامیداشت سی و هشتمین سالگرد تاسیس جهاد 
دانشگاهی در جمع خبرنگاران این مطلب را در پاسخ به 
سوال خبرنگاری مطرح کرد.وی در پاسخ به این سوال 
که با توجه به تصویب ممنوعیت به کارگیری مدیران 
دوتابعیتی در دولت از یک سو و فرصت استفاده از آنها 
در زمینه های علمی و تحقیقاتی با توجه به تحریم ها، 
وزارت علوم با چالش چگونه مواجه می شود، گفت: این 
دو باید از هم تفکیک شود.وزیر علوم با بیان این که 
امیدوارم مصوبه ممنوعیت به کارگیری دو تابعیتی ها در 
حوزه های علمی مشکلی پیش نیاورد، افزود: کار علمی 

با کار مدیریتی باید تفکیک شود تا در فضاهای علمی و 
تحقیقاتی بتوانیم از این فرصت استفاده کنیم و به نظر 
می آید که در مصوبه ای جدا این مساله دیده شده باشد.

ایرنا مبنی بر اعلام  وی در پاسخ به سوال دیگر 
بیکاری یک میلیون نفر از سوی وزیر تعاون ، کار و رفاه 
اجتماعی به دنبال اعمال تحریم ها، در این زمینه که 
این مساله آیا می تواند وزارت علوم و موسسه های زیر 
مجموعه را متاثر از خود کند، تصریح کرد: موسسه های 
زیر مجموعه وزارت علوم خیلی درگیر این بحث نیستند. 
ما نگران جوانان و تحصیل کرده هایی هستیم که علم و 
دانش پیدا کرده اند و فناوری یاد گرفته اند امید است در 

این فرآیند آسیب نبینند.
علوی تاکید کرد: بعید می دانم مشکل ایجاد شود 
و خودمان هم توانایی جبران این خلاء ها را داریم اما 
باید به دانشگاهیان و مراکز علمی بیشتر اعتماد کنیم.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری همچنین در مورد جایگاه 

تولید علم جهادگران در سطح کشور و جهان گفت: 
من جهاد دانشگاهی را بیشتر حوزه عمل می دانم 
یعنی یافته های علمی را به سطح عمل می رسانند.وی 
گفت: مراکز تحقیقاتی و علمی جهاد دانشگاهی بیشتر 
دستاوردها را به اجرا می گذارند که به نظر می آید نمونه 
های موفق خوبی بوده اند که یکی از این ها پژوهشکده 

رویان است.
مورد  عموما  دانشگاهی  جهاد  گفت:  علوم  وزیر 
حمایت دولت و مجلس است و فکر می کنم که به طور 
کلی این حمایت وجود دارد، اما اعتقاد من این است که 
مراکز علمی ما اعم از جهاد دانشگاهی و دانشگاه های 
کشور ، پژوهشکده ها و پژوهشگاه ها نیاز به حمایت 
بیشنتری دارند. وی همچنین در توصیه ای به قبول 
شدگان آزمون سراسری 97 گفت: سازمان سنجش 
سامانه ای برای راهنمای انتخاب رشته گذاشته که اگر 

به آن اعتماد کنند خوب است .

وزیر علوم: 

دو تابعیتی های علمی را از سیاسی جدا کنیم 

روح الله صالحی

مصطفی داننده
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گفت وگو: زینب نورانیان
»اصلاحات ساختاری« تأکید محسن صفایی فراهانی، نماینده مجلس در دوره ششم 
در تمام طول مصاحبه یک ساعت و نیمه است. او هشدار می دهد باید هرچه سریع تر 
در این مسیر قرار گرفت و نباید فرصت را از دست داد. به  اعتقاد او، بدون اصلاحات 
ساختاری در عرصه اقتصادی، سیاست داخلی و خارجی، امکان ندارد رویکرد مردم نسبت 
به حاکمیت مثبت شود.صفایی فراهانی که در حوزه های مختلف از جمله سیاست، اقتصاد 
و برنامه بودجه و ورزش فعال بوده و بعد از آن چند سالی در سکوت شمال تهران فرصت 
تفکر و بررسی داشته است، از فراکسیون امید به عنوان بازوی قانونگذاری نیز می خواهد 
به  حرکت هرچه سریع تر در مسیر اصلاحات ساختاری کمک کند. این فعال سیاسی 
تأکید می کند همه باید تلاش کنند از خشونت و آشوب جلوگیری شود، زیرا جنگ، 
آشوب و تشنج در هیچ شرایطی به  نفع مردم نیست. مشروح گفت وگوی ایرنا با محسن 

صفایی فراهانی، نماینده مجلس ششم در ادامه می آید: 
* برخی از شرایط فعلی باعنوان شرایط بحرانی یاد می کنند. برخی دیگر 
اما این بحران را فقط محدود به اقتصاد می دانند و از جنگ اقتصادی سخن 

می گویند، شما شرایط فعلی کشور را چطور می بینید؟
برایند نتایجی که در چهل سال گذشته در بسترهای مختلف سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی، محیط  زیست و غیره به دست آمده، محصول عملکرد یک هفته، یک ماه، یک 
سال و حتی یک دوره ریاست جمهوری نیست. بلکه پیامد عملکردهای ادوار مختلف 
است. به دلیل سوءمدیریت و ناتوانی مدیران و عدم توان استفاده مناسب از بدنه کارشناسی 
در ادوار مختلف این روند، شدیدتر هم شده است. به طور مثال، مشکلاتی که امروز در 
محیط  زیست از جمله خشک شدن دریاچه ها و تالاب ها به وجود آمده، نتیجه اقدامات 
ناصحیح در دهه های اخیر است. ایران کشوری خشک است. این کشور صدها سال 
است که چنین شرایطی دارد. اگر امروز با مشکلات جدی زیست محیطی مواجه شدیم 
به دلیل این است که بدون مطالعه همه جانبه، سدهایی احداث کردند که متناسب با آن ها 
توان کشاورزی کشور رشد نکرده است. ولی وجود آن ها باعث خشک شدن تالاب ها 
شد. اخیراً سازمان جنگل ها و مراتع کشور، گزارشی درباره خوزستان منتشر کرد که 
350 هزار هکتار از اراضی خوزستان به دلیل مدیریت نامطلوب آب، طرح های مخرب 
عمرانی )سدسازی( در دو دهه اخیر و همچنین خشکسالی، به اصلی ترین کانون های 
تولید گردوغبار این استان تبدیل شدند. 129هزار هکتار از این اراضی بیابانی در شمال 
شرق و جنوب اهواز واقع شده که با وزش باد، اهواز را در محاصره غبار قرار می دهند. 
اخیراً سازمان منابع طبیعی گزارشی درباره خوزستان منتشر کرد که نشان می داد بیش 
از ۸0 درصد مشکل ریزگردها ناشی از خشک شدن تالاب های خوزستان است. به عبارت 
دیگر، همه مشکل ریزگردها به کشورهای همسایه از جمله عراق بازنمی گردد. گرچه آن ها 
هم در به وجود آمدن ریزگردها مؤثرند، ولی خشک شدن تالاب های خوزستان بخش 

عمده ای از این مشکلات را به وجود آورده است.

70 درصد مشکلات از مدیران و سیاست های غلط است، نه تحریم
بنابراین مشکلاتی که امروز در کشور می بینیم ناشی از عملکرد پنج سال اخیر نیست. 
این مشکلات به دلیل اقدامات پیوسته و طولانی است که امروز آثار خود را نشان داده 
است. در اقتصاد هم وضع همین است. در دوره دولت های نهم و دهم، کشور بالغ  بر ۸00 
میلیارد دلار درآمد ارزی از فروش نفت و فرآورده داشت که افسانه ای ترین دوره درآمدی 
ایران بود. اما براساس گزارش های بانک مرکزی و مرکز آمار، حداکثر سالی 70 هزار 
شغل ایجاد شد! در حالی که کشور به 10برابر آن نیاز داشت. این مشکلات جمع شده و 
امروز شما آثار آن را در جامعه می بینید. در این شرایط، نیاز به یک هماهنگی و مدیریت 
پیوسته در کل حکومت وجود دارد. در سال های 93-90 که تحریم های شورای امنیت 
سازمان ملل علیه ایران به حداکثر رسیده بود، من اعتقاد داشتم که همه مشکلات کشور 
ناشی از تحریم نیست. مشکلات کشور ناشی از ناتوانی مدیران و سیاست های غلط است. 
بیش از 70 درصد مشکلات مربوط به این بخش بوده و حداکثر 30درصد به تحریم ها 
بازمی گشت. درست است که در جنگ اقتصادی به سر می بریم، اما در همین شرایط هم 
اگر نظامِ سیاستگذاری و مدیریت کشور از یک هماهنگی بالا برخوردار و شناخت دقیقی 
و کافی از مشکلات داشته باشد، کنترل بحران های اقتصادی فعلی دور از دسترس نیست. 
رویکرد سیاسی حکومت در طول 40 سال گذشته در رابطه با غرب در مجموع، 
رویکرد تعاملی نبوده است. اگر قرار بود این برنامه پیاده شود باید برای این عدم تعامل، 
برنامه ریزی می شد. حتی در یک دهه قبلی که مشکل عدم صادرات نفت به دلیل تحریم 
کاملًا خودنمایی کرد، به جای تعجیل و تسریع در سرمایه گذاری های تولید نفت و بالا 
بردن توان تولیدی، سنگ اندازی های بی دلیل عمدتاً تولید نفت خام در مرز 3.۸ میلیون 
بشکه نفت در روز را متوقف کرد. در حالی که اگر امروز ایران چهار میلیون بشکه نفت 
خام صادرات داشت، امکان تحریم نفت ایران بدون بالا رفتن شدید قیمت نفت در جهان 

تقریباً غیرممکن می شد.
شروع این جنگ اقتصادی به نوعی به دلیل بی برنامگی و عدم نگاه همه جانبه است. 
کشوری که در تمام 40 سال گذشته، سیاست خارجی خود را مقابله با آمریکا قرار 
داده، باید خیلی بیشتر تدابیر لازم را برای بالا بردن توانایی اقتصادی خود، می اندیشید. 
باید برای خروج اقتصاد کشور از تک محصولی برنامه ریزی و تلاش می شد. اما به دلیل 
ساختار الیگارشی در حاکمیت، به این مسائل نگاه همه جانبه نبود. ضعف عدم  مشارکت و 

عدم استفاده از توانایی های کشور، آسیب پذیری را در مجموع افزایش داده است.

برای حل مشکلات 40 ساله نمی توان از قرص مسکّن استفاده کرد
* راهکار شما برای عبور از این بحران چیست؟

مسائلی که مطرح کردم مشکلات 40 سال است. طبیعی است برای حل مشکلات 
40ساله نمی توان از قرص مسکن استفاده کرد. راهکارها، اتخاذ تصمیم های اصولی برای 
اصلاح ساختارهای داخلی، ساختار اقتصادی و در مورد نحوه تعامل با دنیا با اعلام مواضع 
روشن و آشکار بدون رویکرد به خشونت، توجه ویژه به منطقه با مسئولیت مشخص 
وزارت امور خارجه و خارج از اصول نظامی گری است. همه این ها فرآیند و برنامه منظمی 
می طلبد که تشریح آن از حوصله این مصاحبه و توان یک نفر خارج است و نیاز دارد 
که صاحب نظران با ارزیابی دقیقی از شرایط فعلی کشور و با اتکا به خرد جمعی، امکان 
برون رفت از بحران را بررسی کنند. با نگاه تک بعدی نمی توان مشکلات را حل کرد. 
برای عبور از بحران ها به چاره اندیشی همه جانبه نیاز است. حل مشکلات رویکرد جامع 
حاکمیت را می طلبد. بدون رویکرد جامع، امکان برون رفت از شرایط فعلی مشکل است.

برای منافع ملی، رویکردها باید تغییر اساسی کند
* اخیراً رهبر معظم انقلاب در سخنرانی خود تأکید کردند که هدف آمریکا از 
فشار اقتصادی بر ایران افزایش فاصله بین ملت و دولت است. این نگاه می تواند 

به معنای اجماع حاکمیت برای اصلاحات ساختاری تفسیر شود؟
امروز تولید سرانه و بهره وری سرمایه و نیروی کار پایین است. راندمان کاری در ایران 
در هر هشت ساعت زیر یک ساعت است. این ها مؤید این است که فاصله بین مردم و 
حاکمیت زیاد شده است. باید با اتخاذ سیاست های منطقی به دوراز شعار، امید در جامعه 
را افزایش داد. باید با اقداماتی روحیه بخش این خمودگی و بی تفاوتی را به امید و تلاش 
تبدیل کرد. فقط و فقط با اتکا به مردم، امکان مقابله با این ترفندهای خارجی به وجود 
می آید. ارکان حکومتی باید از روش ها و عملکردهای سلبی دوری کنند و سیاست ها و 
مکانیزم های ایجابی را مورد توجه جدی قرار دهند. اگر منافع ملی و امنیت ملی نقطه 

عزیمت باشد، باید رویکردها تغییر اساسی کند.

مریض سرطانی پزشک حاذق می خواهد نه پرستار
* از حوادث دی ماه به بعد جسته و گریخته صحبت از اصلاحات ساختاری 
می شود. در مقابل اما برخی با یادآوری شرایط بین المللی و منطقه ای صحبت از 

اصلاحات ساختاری و انتقاد از نظام را به مصلحت کشور نمی دانند. 
هر کس چنین حرفی می زند یا درک صحیحی از شرایط کشور ندارد یا علاقه ای ندارد 
که مشکلات کشور حل شود. چون بدون اصلاحات ساختاری امکان ندارد که رویکرد مردم 
مثبت شود. نمی توان مریضی که دچار مشکل قلبی است، سرطان دارد، کبد و کلیه اش دچار 
نارسایی است را به دست یک پرستار سپرد که او را معالجه کند و گفت انشاءالله نجات پیدا 
می کند. بر بالین چنین بیماری حتماً باید دکترهای حاذق با تخصص های بالا حاضر شوند. 
مگر می شود این مریض را به دست افراد ناشی سپرد و انتظار شفا هم داشت. جامعه هم 
همین است. وقتی ساختارها این همه مشکل پیدا کرده و معیوب است نباید به سراغ مسکن 
رفت. بنابراین کشور احتیاج جدی به اصلاحات ساختاری دارد. منتها اینکه با چه  سرعتی و 

چه رویکردی دست به این اصلاحات بزنند، مهم است. 

آشوب و تشنج در هیچ شرایطی به نفع مردم نیست
* چطور باید مسئله اصلاحات ساختاری مطرح شود که تبعات منفی برای 

کشور نداشته باشد؟ 
بدیهی است در این شرایط همه آحاد جامعه باید در تلاش باشند که از خشونت 
و آشوب جلوگیری کنند. به هیچ کس اجازه ندهند که فضا را متشنج کند. هر اتفاق 
این چنینی بیش از همه به ضرر مردم است. جنگ، آشوب، تشنج در هیچ شرایطی به نفع 

مردم نیست. این ها راه حل نیست بلکه چاه کندن جلوی راه مردم است.

آزادی برخی زندانیان، پیام امید به جامعه می دهد
* روندی را که در این مدت طی شده، چطور می بینید؟ آیا تنها مسکن 

تزریق شده است؟ 
اصلًا هنوز کاری صورت نگرفته است. هنوز هیچ تحولی اتفاق نیفتاده است. تحولات 

ساختاری این نیست که به کارگران بن خواروبار دهیم. این همان مسکّن است. باید 
روحیه امید به جامعه دمیده شود. اگر زندانیان رویدادهای سیاسی مثل حوادث سال ۸۸ 
و محصورین آزاد شوند، رویکردی مثبت تلقی می شود. با این اتفاق، این پیام به جامعه 
منتقل می شود که مسیر در حال اصلاح است و در این صورت جامعه امید پیدا می کند. 
در این شرایط، مردم و حکومت به هم نزدیک تر می شوند. پاییز سال 57 شاه زندانیان 
سیاسی را آزاد کرد، اما آن زمان دیگر مفید نبود. اگر شاه سال 56 زندانیان سیاسی را آزاد 
می کرد، مردم به اصلاح مسیر امیدوار می شدند، اما او زمانی این کار را انجام داد که دردی 
دوا نکرد. یا مثلًا شاه در سال 57 گفت صدای انقلاب را شنیدم، اما آن زمان برای شنیدن 
صدای مردم دیر بود. اگر شاه در سال 56 می گفت حرف مردم را قبول دارم و حق با مردم 
است و می خواهم فقط سلطنت کنم نه حکومت، مطمئناً شرایط کاملًا تغییر می کرد. ولی 

او روزی این حرف را زد که کل سیستم او را قبول نداشت.

اصلاحات در نظارت استصوابی رویکرد مردم به حاکمیت را مثبت می کند
بنابراین این طور نیست که اصلاح ساختارها کشور را به سمت نابسامانی ببرد. بستگی 
به این دارد که اصلاح ساختارها کی در دستور کار قرار گیرد. بستگی به این دارد که ارکان 
حکومت چه زمانی بخواهند رویکردهای خود را نسبت به جامعه اصلاح کنند. مثلًا نظارت 
استصوابی فهم شورای نگهبان است. کسانی که قانون اساسی ایران را نوشتند، مرادشان 
از شورای نگهبان مواظبت از آرای مردم بود. کسانی که قانون اساسی را نوشتند به دلیل 
سابقه تاریخی مبنی بر اینکه رژیم قبلی در انتخابات تقلب می کرد، ارگانی را شکل دادند 
تا از انتخابات مواظبت کنند و حافظ آرای مردم باشند. اما آیا امروز شورای نگهبان همان 
مأموریت را انجام می دهد؟ اگر در این زمینه دست به اصلاح روشن زده شود، مطمئناً 
جامعه رویکرد دیگری نسبت به حاکمیت پیدا می کند. با چنین اصلاحاتی رویکرد مردم 
خیلی اصلاح خواهد شد. مگر مردم در این 110سال که از حکومت مشروطه می گذرد 
دنبال چه بودند؟ غیر از این بوده که دنبال حکومت مردم بر مردم هستند؟ چرا می گفتند 
شاه باید سلطنت کند نه حکومت؟ چون قانون مشروطه این را می گفت. مردم می گفتند 
ما مجلس را انتخاب می کنیم تا مجلس نخست وزیر را انتخاب کند و نخست وزیری 
حاصل برآیند آرای مردم باشد اما مجلسی که شاه نمایندگانش را می چیند، نخست وزیر، 

نخست وزیر شاه بود نه نخست وزیر ملت. 

 اصل تفکیک قوا با تقابل قوا فرق دارد
اکنون نیز اگر نمایندگان مجلس و رئیس جمهوری بر اساس قانون و با رأی مستقیم مردم 
انتخاب شوند و برای انتخاب آنان فیلترهای گوناگون نباشد، مشارکت مردم واقعی خواهد بود. 
در این شرایط است که نمایندگان مجلس و رئیس جمهوری از تواناترین افراد جامعه انتخاب 
و پایه های جمهوریت تقویت می شود. امروز بسیاری از منتقدان آقای روحانی می پرسند چرا 
روحانی به قول هایی که داده عمل نمی کند؟ باید پرسید آیا آقای روحانی اختیارات لازم برای 
عمل به وعده هایش را دارد و عمل نمی کند یا آن اختیارات را ندارد؟ مذاکرات او در مورد 
محصورین با یکی از نمایندگان تهران در مجلس حاکی از فقدان برخی اختیارات است. پس 
ساختار اداری کشور باید همگن باشد. همه کشورهای پیشرفته دنیا اصل تفکیک قوا را قبول 
دارند اما اجرای این اصل براساس قانون موجب هم افزایی آن ها در اداره کشور می شود. کما 
اینکه در پاکستان نخست وزیر محاکمه و آقای نواز شریف به 10سال زندان محکوم شد. 
سال گذشته در کره جنوبی که جزو کشورهای در حال توسعه محسوب می شود، با رئیس 
جمهوری به خاطر فساد برخورد کردند و رئیس جمهوری عزل شد! در برزیل عدم صلاحیت 
رئیس جمهوری توسط قوه مقننه صادر می شود و در هیچ یک از این سه کشور، فروپاشی 
اتفاق نیفتاد. این ها همه نشان دهنده اصل تفکیک قوا است ولی آیا در موقع کار کردن تقابل 
دارند؟ در تمامی کشورها بردارهای نیروی هر سه قوه در زمان کار کردن در امتداد یکدیگر 
است. این مسأله باید در کشور ما نیز حل شود و در این زمینه هم نیاز به اصلاح ساختاری 

داریم. در آن صورت امید به وجود می آید.

امید را باید ساخت، این با یارانه نمی شود
مهار و کنترل جدی نهادهای حکومتی که امکان رقابت اقتصادی را در جامعه از بین 
بردند در بین فعالان اقتصادی و صاحبان صنایع امید جدیدی به وجود خواهد آورد. اگر 
حمایت جامعه به صورت جدی در این شرایط نیاز است؛ باید »امید« را ساخت. کسانی 
که می گویند به سمت اصلاحات ساختاری نرویم پاسخ دهند پس چه کنند؟ مسکّن داده 

شود؟ دوباره مبلغ یارانه ها را افزایش دهند؟!

اگر به خواست مردم توجه شود پاسخ آنها براندازی نخواهد بود
*وقتی صحبت از اصلاحات ساختاری می شود، از آن طرف ترس از تغییر 

ماهیت نظام هم به وجود می آید.
مردم کشور از شعور سیاسی بالایی برخوردار هستند. عملکرد آن ها در سال های ۸۸، 92، 
94 و 96 مؤید این موضوع است. اگر به خواست و نظر آن ها توجه شود، پاسخ آنها خشونت 
و براندازی نیست. مردم آگاه هستند که به پاسخ مثبت، مثل همیشه رویکرد مثبت داشته 
باشند. اگر خانم رئیس جمهوری در کره جنوبی فساد نمی کرد آیا مردم دنبال برداشتن او 
بودند؟ آیا عزل او به معنای براندازی است؟ پس اگر دنبال این هستند که واقعاً مردم پای کار 
بیایند و حکومت را از خود بدانند باید به سمت اصلاحات ساختارها بروند. اگر برآیند ارکان 
حکومت ناشی از اراده مردم باشد آن زمان نماینده واقعی، قدرت پاسخگویی خواهد داشت. 
اما آیا نماینده های امروز ما قدرت پاسخگویی دارند؟! آیا شما که سال 94به این ها رأی دادید، 
این افراد ایده آل ترین گزینه ها بودند؟ در حالی که حق مردم است بتوانند تواناترین نیروهای 

کشور را به مجلس بفرستند یا تواناترین فرد را رئیس جمهوری کنند. 

برآیند قوا در ایران مقابل هم هستند
چرا برآیندهای قوا در ایران مقابل هم هستند؟ گاهی احساس می شود قوه مقننه 
روبه روی قوه مجریه است و قوه قضائیه روبه روی هر دوی آن ها. با این سیستم امکان 
ندارد مردم راضی باشند. شما یک شرکت هم که می خواهید اداره کنید اگر اعضای هیأت 
مدیره با هم هماهنگ نباشند، آن شرکت خوب اداره نمی شود. پس چطور توقع هست 
سه قوه اداره کننده کشور به اضافه نیروهای مسلح با هم همگن نباشند، اما توانایی بالا و 
عملکرد مناسب به وجود آید؟ پس مشخص است که موجبات نارضایتی مردم از کجا 
ناشی می شود. اگر اصلاح ساختارها این مسائل را حل کند بدیهی است که مردم همراهی 

و همکاری خواهند کرد. 

اصلاح ساختارها به نفع کشور، ملت و حکومت است
بانک مرکزی می گوید 2۸درصد خانواده های ایرانی شغل ندارند. این آمار را بانک مرکزی 
حکومت می گوید، نه مرکز آمار خارج از حکومت. این آمار چه چیزی را نشان می دهد؟ این 
آمار یعنی بیش از یک چهارم جمعیت کشور مشکل زندگی کردن دارند. شما از این مردم 
چه توقعی دارید؟ می خواهید با مسکّن معالجه کنید؟ اصلاح ساختارها به نفع کشور، ملت و 

حکومت است به شرطی که به طور صحیح و با برنامه ریزی به موقع صورت گیرد. 

اصلاح ساختارها به ضرر عده ای خاص تمام خواهد شد
* شما از مهار نهادهایی که امکان رقابت اقتصادی را در جامعه از بین بردند، 
سخن می گویید و آن را به نفع حکومت می خوانید. چطور می تواند اصلاح 

ساختاری به نفع این ها باشد؟
به نفع آن ها که نیست. به نفع حکومت و مردم است. کشور به اصلاح ساختار نیاز دارد. 

اصلاحات ساختاری باید به نفع کل جامعه باشد و رضایت اکثریت جامعه را فراهم کند، 
نه اینکه با اصلاح ساختارها ثروتمندان، ثروتمندتر و فقرا، فقیرتر شوند. در شرایط حاضر، 
اصلاح ساختار به ضرر عده ای خاص تمام خواهد شد. ولی مهم این است که در کلان، 
کشور و ملت منتفع شوند. هرچند حداقلی ناراضی می شوند اما حداقل هستند. وقتی 
گفته می شود فرصت های اقتصادی در کشور محدود به گروه خاصی است، در صورت 
رفع تبعیض مطمئناً این فرصت ها توزیع می شود و آن گروه محدود ناراضی خواهند بود 

و دست به هر تلاشی برای توقف اصلاح ساختار می زنند! 

برای اصلاحات ساختاری نیاز به اصلاح قانون اساسی نیز هست
* اصلاحاتی که شما از آن صحبت می کنید از چه مسیری می گذرد؟ آیا با 
تغییر قوانین موضوعه امکان پذیر است یا اینکه باید اصلاحات کلی تری انجام 

شود؟
به هر حال، بخشی از این اصلاحات ممکن است به اصلاح قانون اساسی نیازمند باشد. 
بخشی هم ممکن است بازگشت واقعی به اجرای جدی قانون اساسی به خصوص فصل 
سوم قانون اساسی باشد. گرچه بخش کمی نیاز به اصلاح قانون اساسی دارد. ولی حتماً به 
یک سری تغییر نیاز است. بعضی از قوانین موجود باید اصلاح و شفاف شوند، مثل قانون 
انتخابات، قانون احزاب و حقوق شهروندی وغیره . حتماً نیاز است که اختیارات رئیس 
جمهوری تقنین شود تا مشخص شود به عنوان نفر دوم کشور چطور می تواند اجرای 
قانون اساسی را پیگیری کند. این ها اگر وجود نداشته باشد همین شرایط ادامه خواهد 
داشت. نمی شود رئیس جمهوری فعالیت کند، اما نیروی انتظامی در اختیارش نباشد. این 
مسائل در دنیا حل شده است. امروز در کشورهای دیگر نیروهایی مثل ژاندارمری و پلیس 
عموماً در اختیار وزارت کشور هستند و اصلًا جزو نیروهای نظامی قلمداد نمی شوند. حتی 
در کشورهای توسعه یافته، پلیس شهری زیر نظر شهرداری هستند مثلًا در رم، لندن و 
پاریس این نیروها زیر نظر شهردار فعالیت می کنند. کما اینکه قبل از انقلاب هم در تهران 
راهنمایی و رانندگی زیر نظر شهردار بود. درجات آن ها نظامی بود، اما زیر نظر شهردار 

فعالیت می کردند. 

میزان مشارکت مردم فقط حضور در راهپیمایی ها و صندوق رأی نیست
این ها به ظاهر مسئله ای نیست، اما در واقع این اصلاحات ابزارهایی برای فعالیت و 
کار کردن صحیح می شود. پس اگر واقعاً بخواهند این بحران ها حل شود باید رویکردها 
به سمتی رود که میزان مشارکت مردم به صورت واقعی در جامعه بالا برود. میزان مشارکت 
مردم فقط حضورشان در راهپیمایی ها و صندوق رأی نیست. مردم باید احساس کنند 
افرادی که با رأی آن ها انتخاب می شوند، پاسخگوی قول ها و برنامه های ارائه شده در موقع 
انتخابات هستند.در حال حاضر، مشکلات اقتصادی یکی از جدی ترین مسائل روز جامعه 
است. باید از تمام نیروهای ملی که دل در گرو این کشور دارند، دعوت به عمل آید. باید 
سیاست ها به نحوی باشد که امید را به فعالان اقتصادی بازگرداند. فقط در شش ماهه دوم 
سال گذشته بر اساس آمارهای موجود و گزارش های مستند، 27میلیارد دلار خروج 
سرمایه اتفاق افتاده است. بخشی از علت بالا رفتن نردبانی قیمت ارز، به همین دلیل است. 

باید سریع تر اقدام شود تا از درخواست ارز کاسته شود.

پولشویی مسأله دولت نیست، یک مسئله ملی است
* شما به مسأله ایجاد اطمینان برای فعالان اقتصادی اشاره می کنید. در 
همین هفته های اخیر مناقشه ای درباره پیوستن ایران به FATF به وجود آمده 
است و برخی به طور جدی با آن مخالفت می کنند. چطور در این شرایط می توان 

دست به اصلاحات ساختاری زد؟
این همان ناهماهنگی ارکان حکومتی است. بدیهی است در این شرایط کسانی که 
ثروت های بادآورده به دست آورده اند، نگران هستند. چون اگر بانک ها قانون پذیر باشند و 
بخواهند در چارچوب قانون عمل و ضوابط را رعایت کنند، گردش خیلی از این پول ها در 
سیستم بانکی دیگر امکان پذیر نخواهد بود. بنابراین بدیهی است اگر قانون پولشویی در 
ایران اجرا شود، دیگر هر پولی نمی تواند وارد سیستم بانکی شود. اگر امروز یک میلیارد 
تومان به حساب شماره بانک واریز شود، بانک های ایران آن را می پذیرند. ولی اگر قانون 
پولشویی اجرا شود این پول را نگه می دارند تا مأخذ قانونی بودن پول مشخص شود. امروز 
در دنیا هر پولی قابل نقل و انتقال نیست. ورود پول سیاه در شبکه سالم ممنوع است. 
متأسفانه بعضی از سیاسیون به جای منافع ملی و سالم سازی سیستم، به صورت جناحی 
عمل می کنند. موضوع FATF امروز بهانه ای برای حمله به دولت و به هم ریختن فضای 
اقتصادی است. در حالی که مسأله پولشویی مسأله دولت نیست و یک مسأله کاملًا 

ملی است.

راه برای اصلاحات ساختاری بسته نیست
* به نظر می رسد که کانون های قدرت و ثروت هم یک مانع جدی برای 

اصلاح ساختار هستند.
این سؤال یعنی ناامیدی! معتقدید راهی وجود ندارد؟ در حالی که راه وجود دارد و بسته 
نیست. این کانون های مورد اشاره در مجارستان، چک و لهستان و غیره بعد از فروپاشی 
1990 وجود داشت. یعنی مافیای قدرت و ثروت در آنجا هم دست بالا را داشت اما آن ها 
توانستند با اصلاحات قانونی آن مافیا را کنار بزنند و ایجاد اشتغال و تولید ثروت ملی کنند. 
پس تجربه های موجود در دنیا وجود دارد. بستگی به این دارد که چقدر حاکمیت بخواهد 
در جهت ایجاد همبستگی ملی دست از سیاست های پیشینی بردارد و در مسیر جدیدی 
حرکت کند. بدیهی است کشورهایی که با مکانیزم های بسته کار می کنند، کانون های 
قدرت و ثروت در آن ها رشد می کنند. مشکل حکومت های حامی پرور همین است. در 
همین چند روز اخیر، اخبار و تصاویر مربوط به مدیرعامل ثامن الحجج چقدر پخش شد؟ 
در این تصاویر همه دیدیم که این فرد با برخی از مسئولان بالای کشور همراه بود و در 
مراسم های مختلف کنار آنان ایستاده است. این افراد این گونه به قدرت نزدیک شدند و 
از قدرت سوءاستفاده کردند. اگر قبول و اعتقاد داریم که کشور اصل است نه یک عده ای 
که از این بی برنامگی ها سوءاستفاده می کنند و به ناحق ثروت اندوزی کردند، پس می شود 
اصلاح کرد. پس مقابله با آن ها را باید امری جدی بدانیم. باید مبارزه کرد. باید قدرت را از 
آن عده محدود گرفت. نمی شود چنین گروه هایی باشند و مردم هم شرایط مطلوب پیدا 
کنند. اگر تمام ارکان حکومت به یک جمع بندی برسند که برای برون رفت از بحران ها نیاز 

به یک بازنگری اساسی وجود دارد، باید وارد عمل شوند. 

استفاده از ابزارهای مختلف برای تعامل با دنیا وادادگی نیست
* تغییر نگاه در عرصه سیاست خارجی و بین المللی آیا امکان پذیر هست؟

در روابط خارجی به جای روش تعاملی راه تقابل اتخاذ شد! آیا قبول داریم ویتنام بیش 
از 20سال با آمریکایی ها جنگید؟ آیا قبول داریم که میلیون ها ویتنامی مستقیماً توسط 
آمریکایی ها کشته شدند؟ در تمام گزارش های بین المللی وجود دارد میزان بمب هایی که 
آمریکا روی ویتنام ریخت بیش از تمام بمب هایی بود که در جنگ جهانی استفاده شد! 
حالا این سؤال هم مطرح است؛ آیا بعد از این که ویتنام یکپارچه شد از ابزارهای مختلف 
خود برای حضور در دنیا حتی تعامل با آمریکایی ها استفاده نکرد؟ این به معنی وادادگی 
نیست. اتفاقاً این به معنی هوشیاری است. اینکه از ابزارهای لازم برای توانا شدن استفاده 
کنیم، هوشیاری است نه وادادگی. بله! اگر سرسپرده شویم کار ناصواب می کنیم. ولی آیا 
کشورهایی مثل ویتنام سرسپرده شدند؟! یا اینکه عاقلانه از تمامی امکانات برای پیشبرد 
اهداف ملی خود استفاده کردند؟ همین کفش های آدیداس که مصرف می کنید ساخت 

کجاست؟ برند آدیداس است اما عموماً در ویتنام تولید می شود. آیا اینکه آدیداس را از 
آلمان به ویتنام بردند و در آنجا سرمایه گذاری کردند و هزاران نفر سرکار رفتند، وادادگی 
است یا توانمندی سیاسی؟ پس بحث این نیست که به آمریکایی ها بگوییم مخلصیم. خیر 
این نیست! اما می توانیم با بخش عاقل آن ها تعامل داشته باشیم. می توانیم با آن ها برسر 
میز مذاکره قدرت و توانایی ملی را نشان دهیم. نمونه آن مذاکرات برجام بود. یک تیم 
توانا با پتانسیل لازم، توانست مذاکرات سنگین را به نتیجه برساند. مطمئناً در این شرایط 
هیچ کس با سیاست های تجاوزکارانه و غیرمنطقی دولتمردان کنونی آمریکا موافق نیست.

در این شرایط با آمریکا می شود مذاکره کرد، نه با ترامپ
* یعنی حتی در شرایط فعلی با توجه به تصمیمات رئیس جمهوری آمریکا 

هم مذاکره کرد؟
به نظر من می شود. چرا نمی رویم با دموکرات ها صحبت کنیم؟ چرا نمی رویم 
مشکلاتی را که ترامپ برای ما ایجاد می کند با فرهیختگان آمریکا در میان بگذاریم؟ 
همه آمریکا که ترامپ نیست. ما باید منافع ملی و افزایش سطح توان ملی، موردنظرمان 
باشد. ایران یکی از کشورهای قدرتمند منطقه است و پتانسیل قابل قبول دارد. باید از 
این پتانسیل به نفع بالا بردن توانایی ملی استفاده کرد. اگر هدف این باشد، چه اشکالی 
دارد با آمریکایی ها هم وارد گفت وگو شویم؟ اگر پیام ما صلح و پیشرفت ایران و تفاهم با 

کشورهای منطقه باشد، حتماً شنونده زیادی خواهد داشت.

خط قرمز واقعی، سربلندی کشور و عزت ملت است
* ولی نکاتی که شما درباره آن صحبت می کنید، برخی بر این باورند که خط 

قرمز است و نباید از آن عبور کرد.
خط قرمز واقعی سربلندی کشور و عزت ملت است. آیا امروز که چینی ها تولید 
ناخالص شان نسبت به 40سال گذشته بیش از چندصد برابر شده، عزت شان بالاتر رفته 
یا پایین تر آمده؟ اگر چین امروز اقتصاد دوم دنیا نشده بود، آیا توان مقابله با تهدیدهای 
ترامپ را داشت؟ ولی با تمام این توان هم راه مقابله را انتخاب نمی کند! آقای روحانی در 
کتاب خاطرات خود خاطره ای را درباره زمانی که دبیر شورای عالی امنیت ملی بود، تعریف 
می کند. ایشان در این بخش از خاطرات می گوید وقتی با سفیر چین در زمان مذاکرات 
هسته ای صحبت کردم گفت خیلی روی ما و روسیه حساب باز نکنید. پتانسیلی را که 
کشورهای اروپایی در سازمان ها و مجامع بین المللی دارند ما نداریم! و این واقعیتی است 

که سیاستمداران کشور باید به آن توجه جدی داشته باشند! 
امروز تولید ناخالص ملی روسیه یک دهم آمریکاست. آیا روسیه قادر است ازنظر 
اقتصادی با آمریکا مقابله کند؟ حتی چین و روسیه با هم نمی توانند جلوی آمریکا را 
بگیرند! ضمن اینکه به هیچ وجه راه مذاکره را نمی بندند و تمام تلاش آن ها این است که 
از طریق مذاکره، بتوانند زمان بخرند و به توانایی خود اضافه کنند. مسئولان رده  بالای 
کشور هم باید از تمام ابزارهایی که می تواند امکان سربلندی کشور و عزت مردم را فراهم 

آورد استفاده نمایند. 

سیاست منطقه ای ایران باید به دست وزارت خارجه سپرده شود
* رویکرد ایران در منطقه چگونه باید باشد؟

وقتی به سفارت عربستان در تهران و مشهد حمله شد، عربستان در منطقه به 
پایین ترین سطح توانایی خود به لحاظ سیاسی رسیده بود. این اقدام نردبانی شد که آن ها 
با فرصت طلبی از آن بالا رفتند! سیاست های منطقه ای کشور نباید کمک به نزدیکی 
عربستان به رژیم صهیونیستی را فراهم آورد. منافع کشور در تعامل جدی با همسایگان 
است که تماماً هم کشورهای اسلامی هستند. این اقدام باید به دست وزارت خارجه و 
دیپلماسی فعال آن ها سپرده شود. خروج نظامی ها از این بستر یک پیام جدی برای 

منطقه خواهد بود که ایران با رویکرد دیپلماسی به دنبال حل مسائل و مشکلات است.

فراکسیون امید به حرکت در مسیر اصلاحات ساختاری کمک کند
* برای حرکت در مسیر اصلاحات ساختاری، اصلاح طلبان که داعیه دار 

اصلاحات بودند چه کمکی می توانند کنند؟
اگر منظورتان احزاب اصلاح طلب است که آن ها در درون حکومت نیستند. آن ها فقط 
می توانند نظرات خود را بگویند و توصیه کنند. چون در ساختار قدرت حضور ندارند. البته 
چنانچه شرایط به سمت حل مسائل برود، فراکسیون امید در مجلس می تواند به عنوان 

یک بازوی قانون گذاری یاری کند.

روند کشور مقابله با اصلاح طلبی بوده است
* عملکرد اصلاح طلبان در زمانی که در قدرت حضور داشتند چقدر در 

راستای تحقق مطالبات مردم بود؟ 
به همان دلایلی که در بالا عرض کردم روند کشور مقابله با اصلاح طلبی بوده است. 
اولین بحث اصلاح طلبی قانون گرایی است. آن چیزی که باعث شد اصلاحات در ایران 
پا بگیرد بحثی بود که از زمان جنگ های ایران و روس به وجود آمد. بعد از شکست 
ایران، عباس میرزا از فرستاده فرانسه می پرسد شما چطور به این شرایط رسیدید؟ او با 
توضیحاتی که فرستاده فرانسه می دهد می فهمد قانون باید حرف اول را بزند. مثلی است 
که می گویند وقتی ناصرالدین شاه به فرانسه رفت گیوتینی به او نشان دادند و گفتند که 
سر محکومان را با آن می زنیم. ناصرالدین شاه از آنان می خواهد که آن را آزمایش کنند، 
می گویند محکومی نیست، ناصرالدین شاه از آنان می خواهد یکی از همراهانش که به قول 
خودش نوکر بوده را سر بزنند، اما می گویند این فرد محاکمه نشده است که سرش را 
بزنیم. ناصرالدین شاه در اینجا می گوید این چه قدرتی است که پادشاه نتواند دستور دهد 
سر نوکر خودش را بزنند! پس اگر امروز هم قرار است سر نوکر را بزنند دیگر اصلاحات 
و قانون گرایی ملاک نیست. برخی از کسانی که امروز به قدرت و ثروت دسترسی دارند 
مخالف شدید هر نوع قانون گرایی هستند. با هر نوع قانون گرایی مقابله می کنند. کما اینکه 
در زمان دولت خاتمی، هر 9 روز یک بحران برای دولت درست می کردند. الان هم هر روز 
یک بحران برای دولت روحانی درست می کنند! آن دوره فقط مشکل شان مسائل سیاسی 
بود، اما امروز هم سیاسی است و هم اقتصادی. یعنی کسانی که از آن ثروت های بادآورده 
چه در اصلاح اصل 44 قانون اساسی و چه در درآمدهای نفتی سال های ۸4 تا 92 منابع 
هنگفتی به دست آوردند، از اینکه نظم حداقلی در جامعه به وجود آید، نگران هستند. پس 
با آن مقابله می کنند. ولی با تمام این تفاسیر باثبات ترین دوره اقتصادی اجتماعی کشور 

سال های 76 تا ۸4 بود.

اصلاحات مطالبه 100ساله مردم ایران است
* اصلاحاتی که آن زمان دنبال می شد با اصلاحاتی که امروز درباره آن 

صحبت کردیم چه رابطه ای دارند؟
رابطه مستقیم دارد. هیچ فرقی ندارند.

* یعنی همان مطالبات آن زمان است؟
این مطالبات بیش از 100 سال مردم ایران است. مطالبات امروز و دیروز نیست. مبانی 
اصلاح طلبی یعنی قانون گرایی، مشارکت جدی مردم، و رعایت منافع ملی. هیچ مصلحت 
فردی نمی تواند جایگزین آن ها شود. هر وقت مصلحت فردی جایگزین این ها شود به 
معنی این است که از اصلاحات فرار کردید. مشی اصلاح طلبی تسلیم شدن در برابر قانون 
و رأی اکثریت است. اگر روزی حکومتی مبتنی بر قانون و مشارکت مردم به وجود آید، 
خاطرجمع باشید که هم تولید ناخالص ملی کشور بالا می رود، هم درآمد ملی و هم ثروت 
ملی افزایش پیدا می کند و هم بهره وری اصلاح می شود.گزارش سازمان ملل می گوید در 
اثر حکمرانی خوب )که یکی از مبانی حکمرانی خوب، قانون گرایی است( کشورهایی که 
قانون گرایی را عملی کردند، هر یک دلار سرمایه گذاری، 4 برابر بازدهی دارد. یعنی 400 
درصد رشد به وجود می آورد. در حالی که در کشور ما یک دلار زیر یک دلار بازده دارد! 
این ها نشان می دهد فرارهای قانونی چه عوارض سنگینی برای مردم دارد و چه مشکلات 

بزرگی برای کشور ایجاد می کند.

اصلاحات ساختاری با سرعت بیشتری صورت گیرد
* به نظر شما با توجه به فشار اقتصادی که بر مردم است و آستانه تحمل 

آن ها، چقدر فرصت برای اصلاحات ساختاری داریم؟
در سال های 56 و 57 تورم نسبت به سال های قبل از آن خیلی نگران کننده رشد کرد. 
یعنی تورم حدود 2 تا 3 درصد سال های قبل از 53، یک باره در سال 56 به بالای 25 
درصد رسید. ولی با این همه، فشار اقتصادی بر مردم به آن صورت نبود. چون همان طور 
که آمارها نشان می دهد هنوز هم بالاترین مقدار تولید سرانه ایران مربوط به سال 56 
است. یعنی کشور هیچ وقت پس از سال 56 با قیمت های ثابت، به تولید سرمایه سال 56 
نرسیده است. آن زمان مردم دنبال این بودند که عدالت اجتماعی رعایت شود و این مسأله 
واقعاً بزرگ ترین مشکل در جامعه آن روز ایران بود. متأسفانه اکنون این مسئله دوباره در 
حال رشد است. ما دوباره داریم در ساختارهای جامعه این اختلاف فاحش و اختلاف 
طبقاتی جدی را می بینیم و اینجاست که باید مقداری نگران شد. یعنی باید زودتر و 
عاجل برای این مسئله فکر کرد که راه فکر کردن آن هم بگیر و ببند نیست. چون همین 
کار را شاه کرد. سال 56 رژیم نزدیک 50 نفر از ثروتمندان را تبعید و زندان کرد. اما هیچ 
تأثیری بر مردم نداشت. شاید به مراتب اوضاع را بدتر هم کرد. چون اگر تا آن زمان مردم 
شهرستان ها از وجود چنین افرادی اطلاع نداشتند، اما این کار موجب شد آنان هم مطلع 

شوند. سال  56 رسانه مجازی وجود نداشت که اطلاعات راحت به مردم برسد.
از سال 90 به بعد، فشار اقتصادی روی زندگی و کار مردم اثر منفی جدی گذاشته 
است و تبعیض ها خیلی بیشتر شده است. باید با سرعت بیشتری اصلاحات لازم انجام 

شود.

محسن صفایی فراهانی: 

بدون اصلاحات ساختاری »امید« به جامعه برنمی گردد 
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همانا بهترينِ شما
كسى است كه براى خانواده اش

 بهتر باشد 

یکشنبه - 14 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4618

آگهی فراخوان انتخابات هئیت مدیره
 و بازرس انجمن ام. اس استان قم

از اعضای محترم انجمن ام اس دعوت می شود تا در 
مجمع عمومی عادی نوبت دوم: که در ساعت 16:00  روز 
پنج شنبه مورخ: 97/5/25 که در محل هنرستان بین 
کوچه 27 و تقاطع بلوار پیامبر اعظم روگذر پل بعثت 
انجمن ام اس قم تشکیل می گردد حضور بهم رسانند. 
دستورجلسه: استماع گزارش هییت مدیره  و بازرس 

 انتخاب هییت مدیره و بازرس.
استماع تراز مالی انجمن

با توجه به برگزاری انتخابات هییت مدیره و بازرس 
داوطلبانی که دارای شرایط کاندیداتوری هستند می 
توانند تا هفت روز از تاریخ اطلاعیه تقاضای خود را کتبا 

به دفتر انجمن ارایه نمایند.

تلفن: 09127514083

فرماندار قم با اشاره به برخی فراخوان ها در فضای مجازی برای ایجاد برخی تجمع 
ها و ناآرامی ها در قم گفت: آگاهی مردم از ماهیت توطئه دشمن، موجب شده تا آنان 
نسبت به این فراخوان ها بی اعتنا باشند و ادامه این هوشیاری نیز خنثی کننده توطئه 

های آینده خواهد بود. 
رضا سیار درگفت وگو با ایرنا، مطالبات و گلایه مندی های اقتصادی مردم را به 
حق دانست و افزود: فشارهای اقتصادی و جنگ رسانه ای و روانی همه جانبه علیه 
ایران با هدف فشار به مردم و ایجاد نارضایتی در کشور است که به طور قطع آگاهی و 

هوشیاری ملت بار دیگر این توطئه ها را خنثی می کند.
وی با بیان اینکه مسئولان کشور و استان در تلاش برای کاهش فشارهای اقتصادی 
به مردم، ایجاد ثبات و رفع مشکل های اقتصادی هستند ادامه داد: امروز ضد انقلاب، 

سلطنت طلب و تمام جریان های معاند نظام با صدها هزار کانال فضای مجازی و 
شبکه های ماهواره ای درحال پمپاژ اطلاعات دروغ به منظور ایجاد ناامیدی و نارضایتی 

درمردم هستند.
فرماندار قم با تاکید بر آمادگی کامل دستگاه های انتظامی و امنیتی افزود: مردم با 
آگاهی از ماهیت توطئه دشمن و پشت پرده برخی فراخوان ها برای تجمع در قم ، به 

این عناصر ضد انقلاب نه گفته اند.
سیار، قم را خاستگاه و حامی همیشگی انقلاب اسلامی دانست و ادامه داد: مردم 
نسبت به برخی کمبودها و مشکلات اقتصادی گلایه مند هستند و برخورد قاطع با 
مفاسد اقتصادی را خواستار هستند ولی همواره پشتیبان ولایت فقیه و انقلاب اسلامی 

بوده و می باشند.

فرماندار قم: 

هوشیاری مردم قم توطئه دشمنان را خنثی کرد 

نامحـرمانه

خبـر

مشکل تأمین و توزیع دارو در کشور نداریم 
سخنگوی وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی گفت: کمبود یک تا 1.5درصدی دارو، طبیعی 
است و با توجه به همکاری دولت و مجلس و برنامه ریزی های مدون وزارت بهداشت، مشکلی در تأمین 
و توزیع داروی مورد نیاز کشور نداریم. ایرج حریرچی روز شنبه با بیان این مطلب افزود: در بازاری با 
وسعت چند هزار قلم دارو، کمبود یک تا 1.5 درصد دارو، اجتناب ناپذیر و قابل توجیه است و در برخی 
کشورها که خودشان تولیدکننده بزرگ دارو هستند، ممکن است بین یک تا 1.5 درصد کمبود اقلام 
دارویی وجود داشته باشد.سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: در برخی 
از رسانه ها عنوان شده بود که کمبودهای دارویی کشور، 4۸ قلم است که در مقایسه با چندین هزار 
قلم دارو، رقم بالا و قابل توجهی نیست.حریرچی اظهار داشت: نباید در شرایط کنونی با تیتر کردن 
کمبودهای طبیعی تعداد اقلام دارویی، بدون اشاره به وضعیت طبیعی، شرایط را بحرانی نشان داد و به 

افزایش نگرانی های عمومی دامن زد، چون دارو مانند نفس کشیدن مهم و حیاتی است.

تاج: مشکل قرارداد با کی روش عدد و رقم نیست 
»مهدی تاج« رییس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه با »کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی درحال 
مذاکره هستیم، گفت: مشکل ما عدد، رقم و زمان قرارداد نیست بلکه در حوزه های دیگر مشکل داریم. 
مهدی تاج بعدازظهر دیروز در حاشیه مراسم بدرقه تیم فوتبال امید به بازی های آسیایی 201۸ اندونزی 
که در هتل المپیک برگزار شد، در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره ارزیابی اش از اخبار منتشر 
شده درباره قرارداد کی روش با تیم های مختلف، تصریح کرد: من نیز این خبرها را شنیده ام؛ کتمان 
هم نمی کنم؛ صحبت هایی نیز شاید شده باشد اما اولویت اول ایران، کارلوس کی روش است. تاج در 
پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه اگر با کی روش توافق نشد، چه تدابیری اندیشیده اید، اظهارداشت: 
مسئولان فدراسیون فوتبال در حال فکر کردن به این موضوع هستند اما اطمینان می دهم در زمان 

شروع اردوهای تدارکاتی، تیم ملی سرمربی خواهد داشت.

متخلفان ارزی در لیست سیاه قرار می گیرد
در نامه ای که محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور به وزیر صنعت، معدن و تجارت ارسال کرده، 
با اشاره به تبانی برخی از شرکتهای ایرانی واردکننده کالا از برخی کشورها برای برخورداری از ارز دولتی، 
از پی نوشت رئیس جمهور برای برخورد با افراد متخلف خبر داده است. وی در این نامه اشاره کرده که 
رئیس جمهور دستور داده: »این افراد را در لیست سیاه قرار دهید«. در راستای دستور رییس جمهور، 
محمد شریعتمداری، وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز به منظور برخورد با افرادی که ارز با نرخ رسمی از 
دولت دریافت کرده اما کالای خود را در موعد مقرر، وارد کشور نکرده اند، به خسروتاج، معاون صادراتی 
وزارت صنعت دستور داده تا کارت بازرگانی این افراد تعلیق شده، نام آنها در لیست سیاه قرار گیرد و با 

اتهام قاچاق ارز به مراجع قضایی معرفی شوند.

۴۴ نفر از مدیران بازنشسته شهرداری تهران باید بروند
سخنگوی شورای شهر تهران  گفت :پس از مصوب قانون منع بکارگیری بازنشستگان، معاونت منابع 
انسانی شهرداری لیستی برای ما ارسال کرده که مجموع کارکنان بازنشسته در این لیست حضور دارند. 
از تعداد 91 نفری که در این لیست وجود دارد پس از بررسی    هایی، متوجه شدیم که 44 نفر از این تعداد 
نمی   توانند به فعالیت خود ادامه دهند مگر به اذن مقام معظم رهبری که طبق قانون استثنا شده است. 
علی اعطا درباره حضور زنان در مدیریت شهری تهران خاطرنشان کرد: زنان حاضر در شورای شهر بسیار 

فعال هستند و اقدامات بسیار خوبی را هم در این حوزه پیگیری کرده  اند.

تکذیب برکناری معاون ارزی بانک مرکزی 
یک مقام آگاه در بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران درباره برخی گمانه زنی ها درباره تغییر معاون 
ارزی این بانک گفت: هنوز در این باره تصمیمی گرفته نشده است. عصر دیروز برخی رسانه ها از برکناری 
»احمد عراقچی« معاون ارزی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، خبر دادند.پیگیری ها حاکی از آن 
است که این اخبار صحت ندارد.در این زمینه یک مقام آگاه در بانک مرکزی به ایرنا گفت که هنوز درباره 
تغییر معاون ارزی این بانک تصمیمی گرفته نشده است.نمایندگان با رئیس جمهور فالوده نخورند!عضو 
فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با اشاره به اینکه اداره امور کشور فَشَل شده و شاهد نارضایتی مردم 

هستیم، گفت: نمایندگان با رییس جمهور فالوده نخوردند که بخواهند رودربایستی کنند.

در دیدار با نائب رئیس شورای عالی استانها با وزیر نیرو مطرح شد

ضرورت همکاری شورای عالی استان ها 
با وزارت نیرو در قالب کمیته های مشترک

نائب رئیس شورای عالی استانها در دیدار با وزیر نیرو بر رفع مشکلات مردم با استفاده از ظرفیت 
قانونی شورای عالی استانها مبنی بر ارائه طرح و لایحه با تشکیل کمیته های مشترک بین این شورا و 

وزارت نیرو تاکید کرد.
علیرضااحمدی صبح دیروز دردیدار با رضا اردکانیان وزیر نیرو با هدف ایجاد تعامل در جهت رفع 

مشکلات مبتلابه شورا و شهرداری های سراسر کشور در حوزه وزارت نیرو دیدار و گفت و گو کرد.
علیرضا احمدی  دراین دیدار از اهمیت جایگاه شوراهای اسلامی و شورای عالی استانها در قانون 
اساسی و رفع مشکلات  سخن گفت و بر رفع مشکلات مردم با استفاده از ظرفیت قانونی شورای عالی 
استانها مبنی بر ارائه طرح و لایحه با تشکیل کمیته های مشترک بین این شورا و وزارت نیرو تاکید کرد.

نائب رئیس شورای عالی استانها گستردگی شوراهای اسلامی و حضور اعضای شوراها در دورترین 
نقاط کشور را از دیگر ظرفیت های شوراها دانست و نقش شوراها را در فرهنگ سازی جهت صرفه 
جویی آب و برق بسیار مهم دانست. علیرضااحمدی در ادامه سخنان خود با وزیر نیرو ارتباط نزدیک 
شورای عالی استانها با وزارت خانه های مختلف را در راستای رفع مشکلات مردم بسیار حائز اهمیت 
خواند و تاکید کرد که این شورا می تواند در حوزه وزارت نیرو با ارائه طرح و لایحه گام های موثری را 
برای رفع مشکل آب و برق کشور بردارد.به گفته وی ، شورای عالی استانها می تواند با احصا مشکلات 
آب و برق با همکاری وزارت نیرو، موضوعات را درقالب طرح و لایحه درکمیسیون های تخصصی خود 
بررسی و جهت تصویب به مجلس شورای اسلامی ارائه کند.همچنین در این جلسه وزیر نیرو بیان کرد 
که بایستی شوراها در سطح کلان و خرد مشکلات مردم را پیگیری کنند. نهایتا وزیر نیرو با توجه به 
گفت و گو های صورت گرفته با نائب رئیس شورای عالی استانها مقرر شد در یکی از اجلاس های آتی 

شورای عالی استانها حضور داشته باشند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در 
بحث ها ی مدیریت و انتقال آب و سدسازی باید حقابه های 
را لحاظ و احیای آن به صورت جدی  زیست محیطی 

پیگیری شود. 
موقعیت  به  اشاره  با   ، موسوی مشکینی  سید رضا 
خاص جغرافیایی دریاچه نمک اظهار داشت: قرار داشتن 
دریاچه نمک قم در مجاورت کلان شهر قم و نزدیکی آن 
با پایتخت کشور نیازمند توجه دوچندان مدیران استانی 

و کشوری است.
وی با اشاره به این که دریاچه ی نمک در کفه ای نمکی 
قرار دارد  افزود: با توجه به وجود بادهای شرق به غرب در 
این ناحیه از کشور، در صورت خشک شدن دریاچه، استان 
قم شاهد گردوغبار همراه با ذرات نمک خواهد بود که این 

مسئله سبب آسیب های زیست محیطی فراوانی نه تنها به 
استان قم بلکه به مرکز کشور می شود.

دلایل  قم  استان  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
کاهش رطوبت دریاچه را متفاوت دانست و بیان کرد: 
اما  برد  نام  می توان  مسئله  این  برای  متفاوتی  دلایل 
مهم ترین آن ها عدم رعایت حقابه زیست محیطی دریاچه 
و کاهش نزولات جوی در کشور به ویژه در استان قم در 

چند سال اخیر است.
علت   به  دریاچه  آب  سطح  رفتن  پایین  به  وی 
مدیریت نادرست در زمینهٔ انتقال و ذخیره سازی آب 
اشاره و تصریح کرد: در چند سال اخیر با احداث سدها و 
آب بند های متعدد در مسیر رودخانه ها و انحراف مسیر آب 
نهرها کاهش رژیم آبی دریاچه را داشته ایم، در سال های 

قبل 450 میلیون مترمکعب آب وارد دریاچه می شد که 
امروز با کاهش چشم گیر آن روبه رو هستیم.

موسوی مشکینی با اشاره به اینکه دریاچه نمک قم یک 
تالاب به حساب می آید خاطرنشان کرد: وجود تالاب ها در 
یک منطقه اهمیت  فراوانی دارد ازجمله اینکه سیلاب را 
مهار کرده و سبب تعادل زیست محیطی و کنترل ذرات 
گردوغبار در یک منطقه می شود که لازم است دولت 
باشد.وی  داشته  تالاب ها  احیای  برای  مناسبی  برنامه 
همچنین به اهمیت رونق اقتصادی در استان قم اشاره و 
تصریح کرد: تالاب ها یکی از مراکز مهم جذب گردشگری 
برای هر منطقه به حساب می آید که  احیایی دریاچه نمک 
قم می تواند در جهت توسعه صنعت گردشگری و رونق  

اقتصادی نیز تأثیر بسیاری داشته باشد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

حقابه های زیست محیطی  باید احیاء شود

شوخیه مگه کنسرت بذاری نخونی!!!کاریکاتـور

طرح:  محمدعلى رجبى

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم با اشاره به این که حوزه و روحانیت 
همواره درکنار مردم بوده و هستند گفت: 
امروز حوزه و در راس آن مراجع معظم 
مردم  معیشت  وضع  از  علما  و  تقلید 
ناراحت و در رنج هستند و در این جهت 

همسو و همراه مردمند. 
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی 
روز شنبه در دیدار سردار کاظم مجتبایی 
فرمانده انتظامی قم،افزود: همچنین باید 
دانست که طلاب نیز از ضعیف ترین 
قشرهای جامعه هستند؛ اما متاسفانه 
از  معدودی  عده  به  نگاهشان  مردم 

روحانیان صاحب منصب است،اما بقیه 
طلاب و روحانیانی که 90درصد آنها زیر 
خط فقر زندگی می کنند را نمی بینند.

از  تشکر  و  تقدیر  با  ادامه  در  وی 
سوی  از  گرفته  صورت  های  فعالیت 
نیروی انتظامی قم گفت: لازم است از 
فعالیت ها و زحمات نیروی انتظامی در 
برهه های حساس بخصوص دی ماه 
سال گذشته تقدیر و تشکر ویژه ای شود، 
چراکه این نهاد دقیق تر از دهه های اول 
انقلاب اسلامی عمل و به خوبی تجمعات 
را مدیریت کرد.تجمعات صنفی مسالمت 
آمیز در دی ماه سال گذشته در کشور با 

تحرک دشمنان و سوء استفاده عوامل 
فریب خورده داخلی منجربه بروز ناآرامی 
در چند شهر شد که با هوشیاری ملت، 
مسئولان و نیروهای انتظامی و امنیتی، 
دشمنان  توطئه  زمان  ترین  کوتاه  در 
اسلام شکست خورد.وی افزود: بخشی از 
این تجمعات مردمی به خاطر گرفتاری 
های اقتصادی است که لازم است هر چه 
سریعتر مسئولان به این امور رسیدگی 
کنند و وضع معیشت مردم بهبود یابد اما 
بخش دیگری نیز سوء استفاده دشمنان 
اسلام و انقلاب است.رئیس مرکز فقهی 
ائمه اطهار)ع( با اشاره به توطئه های 

همیشگی دشمنان اسلام تاکید کرد: 
دشمن برای دین و دنیای مردم دلسوزی 
نمی کند؛ بلکه هدف دشمن برگشت 
به تسلط قبل از انقلاب اسلامی ایران 
است و خوشبختانه مردم ما نیز این را به 
خوبی می دانند.آیت الله فاضل لنکرانی 
که  است  روشن  ما  همه  برای  گفت: 
نیروی انتظامی، قوی، دلسوز و همیشه 
در صحنه است و مسائل و مشکلات را 
به خوبی مدیریت می کند و لازم است 
همگان به خصوص مردم قم از نیروی 
انتظامی استان و شخص فرمانده این 

نیرو در قم تقدیر و تشکر نمایند.

استاندار قم خواستار تلاش شورای 
اسلامی شهر و دانشگاه علوم پزشکی 
راستای  در  مشارکت  افزایش  برای 
اجرای طرح های حوزه سلامت دراین 

استان شد. 
جلسه  در  صادقی  مهدی  سید 
حوزه  های  طرح  پیشرفت  بررسی 
بهداشت و درمان این استان قم،با بیان 
این که امر سلامت و بهداشت ملی و 
فرادستگاهی است، بر ضرورت مشارکت 
بهره  برای  دولتی  های  دستگاه  همه 
برداری از طرح های درمانی این استان 

تاکید کرد.
جانمایی  خواستار  همچنین  وی 
مراکز درمانی مورد نیاز در بخش های 
از  باید پس  مختلف قم شد و گفت: 
جانمایی این مراکز، با همکاری و تعامل 
شهرداری برای دریافت مجوزها اقدام 

شود.
از  دیگری  بخش  در  قم  استاندار 
محدودیت  به  اشاره  با  خود  سخنان 
طرح  اجرای  برای  دولتی  اعتبارات 
های عمرانی افزود: با وجود حساسیت 

های استان، به دلیل تک شهرستانی 
به  اعتبارات  تخصیص  شاخص  بودن 
از  استفاده  صادقی،  است.  پایین  قم 
شرایطی  چنین  در  خیران  ظرفیت 
را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد:  
خوشبختانه در استان قم از این ظرفیت 
به خوبی استفاده شده و بخش قابل 
سلامت  حوزه  های  طرح  از  توجهی 
بواسطه نیکوکاران و بخش خصوصی 
در دسترس مردم قرار داده شده است.

شورای  رئیس  جلالی  عبدالله 
جلسه  این  در  نیز  قم  شهر  اسلامی 
و  شورا  گر  تسهیل  نگاه  به  اشاره  با 
بحث  در  داشت:  اظهار  شهرداری 
شورای  شهرداری  عوارض  تخفیفات 
شهر قم نهایت همکاری را با مجموعه 

علوم پزشکی داشته است.
ابوالفضل ایرانی خواه رئیس دانشگاه 

جلسه  این  در  نیز  قم  پزشکی  علوم 
گزارشی از پیشرفت طرح های در حال 
اجرا و نیز مورد نیاز استان در زمینه 
بهداشت و درمان ارائه نمود و خواستار 
تعامل و کمک مسئولان قم برای بهره 

برداری از این طرح ها شد.
های  بیمارستان  حاضر  حال  در 
231 تختخوابی امیرالمومنین)ع(، یک 
هزار تختخوابی خاتم، 110 تختخوابی 
مادر و 335 تختخوابی قلب در استان 
قم در حال احداث است و پیش بینی 
می شود تا سال 1400 این طرح ها راه 
اندازی شود؛ همچنین 2 کلینیک ویژه 
در محوطه بیمارستان شهید بهشتی و 
نکویی - فرقانی هر کدام با زیربنای پنج 
هزار و 600 مترمربع در حال ساخت 
بهره  به  امسال  شهریور  تا  که  است 

برداری می رسد.

آیت الله فاضل لنکرانی: 

مراجع تقلید از وضع معیشت مردم در رنج هستند 

استاندارقم: 

اجرای طرح های حوزه سلامت قم نیاز به مشارکت شورای شهر دارد 

و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: 
دستگاه های  اعضای  شامل  ای  کمیته 
مختلف با موارد اخلال در بازار در استان 

به صورت قاطعانه برخورد خواهد کرد.
روال  به  اشاره  با  غضنفری  مهرداد 
بازار  تنظیم  کارگروه  جلسات  برگزاری 
جلسات  این  در  کرد:  اظهار  قم  استان 
گزارشی از وضعیت تغییر قیمت کالاها در 
استان ارائه می شود و در خصوص تغییرات 
نامتعارف قیمت ها و مصادیق گران فروشی 

در قم بحث و بررسی صورت می گیرد.
مشمول  که  اقلامی  داد:  ادامه  وی 
نرخ گذاری هستند و برخلاف مصوبات 
جلسه کارگروه تنظیم بازار دارای رشد 
قیمت باشند، از طریق اتحادیه ها، اصناف 
ارجاع  تعزیرات  به  نظارت  و کمیسیون 
داده خواهند شد تا براساس قانون با این 
موارد برخورد شود.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری 

استان  اصناف  اتاق  بازرسان  افزود:  قم 
از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 9 
واحدهای صنفی  از  بازرسی  مورد  هزار 
قم داشتند که 700 مورد تخلف از جمله 
140 مورد گران فروشی مشاهده کردند، 
برای این موارد، پرونده تشکیل شد و به 
تعزیرات ارجاع پیدا کرد.غضنفری با اشاره 

به  کنونی  وضعیت  در  برخی  اینکه  به 
دنبال سودجویی و اخلال در بازار هستند 
اظهار کرد: کمیته ای شامل دستگاه های 
مختلف با موارد اخلال در بازار در استان به 

صورت قاطعانه برخورد می کند، 
برای  درخواست هایی  داد:  ادامه  وی 
افزایش قیمت کالاها در استان قم داده 

می شود که در یک فرآیند کارشناسی 
شده توسط کمیته ای مورد بررسی قرار 
می گیرد و در چارچوب اختیارات تصمیم 
مصرف  حقوق  هم  تا  می شود  گرفته 
تولیدکنندگان  حقوق  هم  و  کنندگان 
این خصوص  ما در  حفظ شود، ملاک 
قانون است و با اقدامات خودسرانه بدون 

ضابطه برخورد می کنیم.
و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
در  قم  استانداری  انسانی  منابع  توسعه 
پایان خاطرنشان کرد: همه دستگاه ها که 
در زمینه تنظیم بازار اثرگذار هستند، باید 
با حساسیت در این زمینه ورود کنند. 
ستادی در استان برای مقابله با احتکار 
شکل گرفته است و برخورد شدید قانونی 

با این موارد صورت خواهد گرفت.
همچون  رفتارهایی  تاکیدکرد:  وی 
سیاست گذاری های  راستای  در  احتکار 
دشمن علیه کشورمان است که با چنین 
اقداماتی برخورد قاطعانه صورت می گیرد.

معاون استاندار قم تاکید کرد

برخورد قاطعانه با هرگونه اخلال در بازار قم 

معاون شهردار قم:

فاز اول مترو قم تا پایان سال 
به مرز راه اندازی می رسد

معاون فنی و عمران شهرداری قم گفت: تامین تجهیزات مترو که 
شامل بحث برق، سیگنالینگ، تهیه واگن ها و... در دستور کار پیمانکار 
است و امیدواریم تا پایان سال 97 فاز اول را به مرز راه اندازی برسانیم و در 

این شرایط باید حداقل سه قطار داشته باشیم.
علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار 
تا مسجد مقدس جمکران به طول 14.5 کیلومتر در دو فاز در حال 
احداث است، گفت: فاز اول این پروژه حدود 6 کیلومتر را شامل می شود.

معاون فنی و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه حفاری 12 کیلومتر 
از مسیر به صورت مکانیزه انجام شده است، خاطرنشان کرد: باقی مسیر به 

صورت دستی در حال حفاری است.
قاری قرآن با بیان اینکه 6 ایستگاه در فاز اول راه اندازی خواهد شد که 
به مرور در اختیار شهروندان قرار می گیرد، گفت: دو ایستگاه به صورت 
کامل و 4 ایستگاه در حد سفت کاری برای عبور قطار در اختیار قرار 

خواهد گرفت.
وی اذعان کرد: دو مورد از ایستگاه ها در مراحل نهایی است و مابقی 
به صورت زیرسطحی در حال احداث است؛ با توجه به مسائل ترافیکی 

مجبور هستیم که کار را به صورت زیرسطحی انجام دهیم.
معاون فنی و عمران شهرداری قم تصریح کرد: در بخش تجهیزات نیز 
که شامل بحث برق، سیگنالینگ، تهیه واگن ها و... در دستور کار پیمانکار 
است و امیدواریم تا پایان سال 97 فاز اول را به مرز راه اندازی برسانیم و در 

این شرایط باید حداقل سه قطار داشته باشیم.
قاری قرآن اضافه کرد: البته برخی مسائل همچون تغییر نرخ دلار و... 
ممکن است پروژه را دچار وقفه کند اما پیگیری انجام شده تا بتوانیم طبق 
هدف گذاری به برنامه دست پیدا کنیم و پس از این بخش نیز تکمیل 
فاز دوم پروژه را به شرط تامین منابع مالی در دستور کار خواهیم داشت.

شهردار منطقه دو قم خبر داد:

اجرای 73 کدپروژه 
در منطقه دو در سال گذشته

شهردار منطقه دو قم از اجرای 73 کدپروژه در منطقه دو در سال 
96 خبر داد.

رضا رحیمی با بیان اینکه منطقه دو قم در سال 6۸ تشکیل شده 
است، اظهار کرد: با توجه به اینکه در سال 90 مناطق چهارگانه قم به 

هشتگانه تبدیل شدند منطقه 2 نیز به مناطق دو و 6 تقسیم شد.
شهردار منطقه دو قم با بیان اینکه از ابتدای پل شهید مصطفی 
خمینی، خیابان توحید تا کمربندی امام علی)ع( در قسمت جنوبی 
محدوده منطقه دو است، گفت: از طرف دیگر از تقاطع بلوار زائر و خیابان 

توحید تا نیروگاه حرارتی محدوده این منطقه را شامل می شود.
رحیمی محدوده خدماتی این منطقه را حدود هزار و 2۸0 هکتار 
دانست و افزود: منطقه دو حدود 11 درصد کل مساحت شهر را در بر 
گرفته است البته این منطقه حدود 7 هزار هکتار حریم دارد که جمعیت 
منطقه دو حدود 210 هزار نفر است که به بیش از این میزان افراد خدمات 

ارائه می شود چراکه افراد غیرایرانی در سرشماری محسوب نمی شوند.
وی به وجود 60 هزار واحد مسکونی در این منطقه اشاره کرد و گفت: 
در منطقه دو حدود 200 هکتار بافت فرسوده مصوب وجود دارد که از 
خیابان سواران تا میدان نبوت ادامه دارد و محدوده منطقه سکونت گاه های 
غیررسمی هم در منطقه واقع شده که از خیابان یادگار امام تا کمربندی 

شامل منطقه شیخ آباد، شادقلی خان و... است.
شهردار منطقه دو قم با تاکید بر اینکه بلوارهای توحید، امام رضا)ع(، 
یادگار امام و بخشی از کمربندی امام علی)ع( ازجمله مهم ترین معابر در 
این منطقه محسوب می شود، بیان کرد: سال گذشته اجرای ۸0 پروژه 
تا سقف 50 میلیارد تومان در این منطقه را پیش بینی کرده بودیم که از 
این تعداد حدود 73 مورد تکمیل شده و در اختیار شهروندان قرار گرفت 
و به طور کلی می توان گفت این ۸0 پروژه بیش از 90 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد

طراحی 100 پروژه آبرسانی 
فضای سبز برای شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: سال 
گذشته بالغ بر 100 پروژه در حوزه آب طراحی و انجام شد که اکثر آنها 

تکمیل شده است.
پیام جوادیان با بیان اینکه در سال 97 پروژه های سازمان پارک ها در 
حوزه حفظ آب پیگیری می شود، اظهار کرد: مدیریت مصرف و کاهش 
مصرف آب در دستور کار سازمان بوده و به دنبال این هستیم که آبیاری 

تانکری به حداقل برسد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به 
برنامه ریزی و اولویت بندی برای اجرای پروژه ها، خاطرنشان کرد: طرح 
جامع آب خام از سال 96 کلید خورده و در حال حاضر در مرحله تایید 

نهایی برای ارسال به وزارت کشور است.
جوادیان با بیان اینکه 2۸ پروژه حوزه آب طراحی و به مناطق ارسال 
شده است، افزود: 70 درخواست دیگر داریم که در نوبت طراحی هستند؛ 
سال گذشته بالغ بر 100 پروژه طراحی و انجام شد که اکثر آنها تکمیل 

شده است.
وی به استفاده از پساب خاکستری در آبیاری فضای سبز اشاره کرد 
و گفت: 4 حلقه چاه جدید حفاری شده و در مرحله نصب تجهیزات 
هستیم و 4 حلقه دیگر در مرحله اخذ مجوز برای حفاری و تامین آب 

مورد نیاز فضای سبز هستیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه 
توسعه شبکه های آب خام به طور جد در شهر پیگیری می شود، بیان 
کرد: هر روش و طرحی که کاهش استفاده آب را محقق کند در سازمان 
مورد استقبال قرار می گیرد و در حوزه تصفیه نیز از نوین ترین روش ها 

استفاده می شود.

شهردار منطقه یک قم:

بوستان های منطقه یک 
تا پایان سال به 60 مورد می رسد

شهردار منطقه یک قم گفت: سال 96 بالغ بر 7 بوستان در منطقه 
یک احداث شد که با این کار تعداد بوستان های منطقه به 53 مورد 
رسیده است و امید داریم با 7 بوستانی که امسال ایجاد می شود، تعداد 

بوستان های منطقه یک را به 60 عدد برسانیم.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به وضعیت فضای سبز در منطقه یک 
شهر قم، اظهار کرد: سال 96 بالغ بر 7 بوستان در منطقه یک احداث شد 
که با این کار تعداد بوستان های منطقه به 53 مورد رسیده است و امید 
داریم با 7 بوستانی که امسال ایجاد می شود، تعداد بوستان های منطقه 

یک را به 60 عدد برسانیم.
شهردار منطقه یک قم ادامه داد: با این اقدامات تلاش بر این است که 
سرانه های فضای سبز از 7.9 مترمربع به ازای هر نفر به بیش از هشت 

مترمربع برسد.
اصفهانیان مقدم استفاده از الگوهای مهندسی فضای سبز، اجرای 
و  اقلیم  با  آبیاری و کاشت درختان متناسب  سیستم های مکانیزه 
شرایط آب و هوایی قم در راستای توسعه پایدار فضای سبز با رویکرد 
ارتقاء محیط زیست شهری و سرانه های فضای سبز را در دستور کار 
شهرداری منطقه یک دانست و افزود: توسعه فضای سبز نقش بسیار 
مهمی در تلطیف محیط زیست شهری و تامین سرانه های فضای سبز 

و خدماتی دارد.
وی اذعان کرد: در سال های اخیر شاهد اقدامات ویژه ای در مناطق 
شهری در راستای توسعه فضای سبز بوده ایم و امیدواریم به زودی تا افق 

1400 بتوانیم به سرانه های استاندارد دست پیدا کنیم.
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